
Vá�ení Pra�ané a ètenáøi
Listù, 

toto èíslo �Listù� je
vìnováno kultuøe. Jde
o pøedzvìst Pra�ského
jara i mnoha hudebních,
taneèních a divadelních
festivalù, výstav a dal-
�ích akcí. Praha ji� sice
není �Kulturním mìstem
Evropy� jako v roce
2000, kulturním mìstem
v�ak jistì zùstává. Není
divu, v�dy� jen z mìst-

ského rozpoètu do rozmanitých kulturních aktivit
(vèetnì oprav památkových objektù) proudí ji� ètvrtý
rok pøes miliardu korun. 

Jaký pøíspìvek dostane to které mìstské divadlo èi
galerie a kolik pøidá mìsto organizátorùm kulturní
akce v grantovém systému nebo v rámci spolupoøada-
telství, zále�í na rozpoètu, který je schvalován obvykle
pøed koncem pøedchozího kalendáøního roku. Toto za-
sedání zastupitelstva bývá zpravidla jediným, kde se
alespoò formálnì projeví zájem veøejnosti, snad s vý-
jimkou schvalování územního plánu nebo petice proti
stavbì silnièního okruhu. Pøitom rozpoèet zásadním
zpùsobem ovlivòuje rozvoj mìsta, mù�e znamenat pro-
jídání budoucích výnosù, nebo naopak uvá�livé inves-
tice umo�òující pøí�tí rozvoj. 

Má mìsto spolufinancovat mno�ství repertoárových
�kamenných� divadel, z nich� nìkterá slou�í spí�e mi-
mopra�ským divákùm, anebo má udìlit grant souboru
s avantgardním projektem? Musí vyhovìt �v�em�
a pøitom nezùstat jen u osvìdèené klasiky, nabídnout
mladým �alternativní� kulturu a men�inové �ánry je-
jich fanou�kùm� Nesmí ani zapomínat na zahraniè-
ní náv�tìvníky a reprezentaci mìsta v zahranièí. Prak-
ticky �ádný kulturní projekt se neobejde bez nìjaké
formy podpory èi dotace. 

Rozpoèet 2003 se zaène chystat v létì. Do konce
roku se zásadnì nezmìní nespravedlivý zákon o podí-
lu na výnosu daní, krátící daòové pøíjmy mìsta, Praha
tak bude muset i nadále omezovat provozní výdaje ve
prospìch investic do �ivotnì nezbytných staveb, pøede-
v�ím mìstské hromadné dopravy. Zajímají nás proto
ji� nyní va�e názory na to, jak by mìl pøí�tí rozpoèet vy-
padat, a to nejen co se kulturní oblasti týèe. 

V pøí�tích mìsících vám v�em pøeji hodnì rozmani-
tých kulturních zá�itkù. 

Jan Kasl,
primátor hlavního mìsta Prahy
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Z bohaté a svìtovì uznávané tvorby
Adolfa Borna jsou pro mnohé z nás
nejznámìj�í Mach a �ebestová, kresle-
né figurky, které nestárnou. Jejich
tvùrce jakoby se to od nich nauèil: má
poøád spoustu humoru a energie, pra-
videlnì vstává po �esté ráno � teï prá-
vì pracuje na ilustrování Tøí mu�ketý-
rù � a vùbec nevypadá na to, �e mu
sedmdesát bylo více ne� pøed rokem.

Právì zaèalo jaro � co to s Vámi dìlá?
Projevuje se to nìjak v tom, co a jak
malujete?

Já si spí� myslím, �e roèní období na pracov-
ní rytmus �ádný vliv nemají. Ilustrátor jako já se
na takové vlivy ani vymlouvat nemù�e, proto�e
se èeká, �e svou práci odevzdá nezávisle na

tom, jak je zrovna venku. Jinak se samozøejmì
na jaro tì�ím, ale pøiznám se, �e zimu mám rad-
�i � kdy� to není ta pra�ská, �edivá.

A jak tedy Prahu vnímáte? Máte ji rád?
Já v Praze �iju od svých pìti let, tak�e jsem

ji nejdøív zákonitì bral jako dost cizí mìsto
a nazíral jsem na ni velmi chmurnì. Ale èlo-
vìk si zvykne. To moje �ena, která miluje his-
torii a stále si o ní nìco ète, je k Praze pøipou-
taná víc � a vlastnì i mì svým zpùsobem do
toho obdivu Prahy zatáhla a� ona.

A malujete Prahu? Mìl jste tøeba nì-
kdy období, kdy pro Vás byla umìlec-
kým tématem?

Ne, já bych øekl, �e Prahu ztváròuju spí�
mimochodem. Mì tøeba v�dycky fascinovala
doba Rudolfa II. Asi hlavnì proto, �e on

Pokraèování na str. 3

Jarní malování Adolfa Borna

Téma: Kultura v Praze
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Byli byste ochotni dát za
vstupenku do divadla bì�nì
tøeba 450 Kè? Pøibli�nì tak
by to toti� vypadalo, pokud
by se divadelní provoz mìl
u�ivit jenom ze vstupného.
Presti�ní koncerty by pak
stály je�tì mnohem víc.
U tìch nejvìt�ích akcí s nej-
slavnìj�ími úèinkujícími se
dá spoléhat na sponzory,
ale co tøeba amatérská èin-
nost? Studenti? Nonkon-
formní kapely? Experimen-
tující výtvarníci?

Kulturní �ivot v Praze je ne-
smírnì bohatý. Je to dáno neje-
nom fantazií a tvoøivostí v�ech
jeho tvùrcù, ale také tím, co zní
mnohem pøízemnìji: kulturní po-
litikou mìsta. Nebo spí� � aby-
chom se vyhnuli nepøíjemnému
slovu � taktikou, se kterou se kul-
turní �ivot podporuje. Praha se ke
své kultuøe chová jako mìsto
movité a vskutku �tìdré. Ví se to
v celé Evropì, jen u nás obèas ne. 

Více se doètete na vnitøní dvou-
stranì, ale nejen tam.

Foto: ÈTK
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Radní schválili na svém zasedání dne 26. bøezna
udìlení grantù hlavního mìsta Prahy v oblasti
oprav církevních objektù ve vlastnictví církví
a nábo�enských spoleèností nepøesahujících
200 000 Kè jednotlivým �adatelùm pro rok 2002
v celkové vý�i 1 380 tis. Kè. Rada dále souhlasi-
la s udìlením grantù v této oblasti �ádostem
s èástkou vy��í ne� 200 000 Kè pro jednoho �a-
datele v celkové vý�i 29 620 tis. Kè. Jak uvedl ve
zprávì radní Igor Nìmec, komise konstatovala,
�e v prùbìhu roku bude nutné hledat dal�í fi-
nanèní zdroje na opravy sakrálních objektù, ne-
bo� jejich historický význam dotváøí image Prahy
jako kulturní metropole a významné turistické de-
stinace.

Ji� mìsíc se obèané Prahy prostøednictvím 
e-mailové adresy zivnostnici@mag.mepnet.cz vy-
jadøují k otázce, zda chtìjí, aby se mìsto chovalo
tr�nì a sna�ilo se vytì�it ze svých nebytových
prostor maximum penìz, nebo aby na úkor pøíjmù
do mìstské pokladny zohledòovalo �ivnostníky,
kteøí nabízejí slu�by ka�dodenní potøeby a kteøí
díky povaze svého zbo�í nemohou konkurovat
vý�i nabízeného nájmu. Zatím na internetovou
adresu pøi�lo 30 názorù. Jednoznaènì pøeva�uje
podpora �ivnostníkùm za cenu ni��ího zisku mìs-
ta z lukrativních nebytových prostor. První mìsíc
internetového diskusního klubu byl zavr�en ve
støedu 27. bøezna on-line diskusí radního Filipa
Dvoøáka s obèany.

V leto�ním roce bude téma pøeèíslování na
denním poøádku � kromì �velkého tøesku�, který
nás èeká v záøí, dochází prùbì�nì ke zmìnám
i z jiných dùvodù. Magistrát hlavního mìsta Prahy
pøechází na nové úvodní ètyøèíslí 36 00, po nìm�
je mo�né pøímou provolbou pokraèovat, anebo
ètyømi jednièkami vyu�ít slu�by spojovatelky. U�
od 4. dubna je tato ústøedna v provozu, a to para-
lelnì s poèáteèním ètyøèíslím 24 48. Bude tomu
tak po celý následující pùlrok, od záøí zùstane
v platnosti jen ètyøèíslí nové, tedy 36 00.

Cílem projektu PHARE 2002 je pomoc pøi uve-
dení do praxe nového systému vzdìlávání úøed-
níkù územních samosprávných celkù, jak to vy-
plývá z návrhu zákona o tìchto úøednících
a ovìøit úroveò jejich vzdìlávání v evropských zá-
le�itostech. V první èásti projektu bude meziná-
rodní expertní tým slo�ený z odborníkù z èlen-
ských zemí EU a Èeské republiky provádìt
analýzy, poskytovat poradenskou èinnost, �kolit
a podílet se na ovìøování systému vzdìlávání
úøedníkù na krajské a obecní úrovni. Druhou èás-
tí projektu je dodávka vybavení jednoho �kolícího
støediska v kraji poèítaèi a výukovými pomùcka-
mi. Rada ulo�ila øediteli MHMP podepsat smlou-
vu o spolupráci na projektu a informovat o prùbì-
hu jeho realizace.

Pra�ský magistrát nechal bìhem posledních
12 mìsícù odstranit témìø 300 nepovolených re-
klamních ploch a to pøedev�ím billboardù. V sou-
èasné dobì probíhá øízení o odstranìní 60 re-
klam. V roce 2000 ukonèil magistrát smlouvu se
spoleèností Rencar, která podle vyjádøení radní-
ho Milo�e Má�i neplnila povinnosti. Byly vypraco-
vány Zásady umís�ování reklamních zaøízení na
nemovitém majetku a stanoveny podmínky umís-
�ování reklamy na budovách ve správì èi vlast-
nictví mìsta.

RADNIÈNÍ AKTUALITY
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V polovinì bøezna se z pra�-
ských námìstí ozývala veselá irská
hudba. Dìlo se tak pøi pøíle�itosti
celosvìtových oslav spojených
s irským národním svátkem, dnem
svatého Patrika. Nad leto�ním, ji�
pátým roèníkem, pøevzala èestný
patronát, stejnì jako v loòském
roce, významná osobnost èeské di-
vadelní, filmové a hudební scény �
Jiøí Suchý. Od 14. do 17. bøezna
mìli Pra�ané a náv�tìvníci Prahy
mo�nost seznámit se s irským kul-
turním dìdictvím prostøednictvím
bohatého hudebního, taneèního
a gurmánského programu ve vy-
braných barech, restauracích a na

veøejných prostranstvích. Na le-
to�ním festivalu byla mimo jiné
oficiálnì pokøtìna kniha poezie
pøedního souèasného irského bás-
níka Desmonda Egana DESpekt-
rum a CD s hudbou inspirovanou
touto poezií. Zajímavým zpestøe-
ním bylo vystoupení Vincenta
Grahama, svìtového �ampiona
v otevírání ústøic. Titul svìtového
�ampiona získal, kdy� v soutì�i
Guinness International Oyster
Festival porazil úèastníky z celé-
ho svìta otevøením tøiceti ústøic
za 2 minuty a 58 sekund. Pátý
roèník irského hudebního festiva-
lu skonèil, a� �ije �estý! (ist)

Veselí Irové oslavili také v Praze svatého Patrika

Jedna z nejznámìj�ích irských skupin � Sean Norman Ceili Band � pøi
zahájení festivalu v irském pubu Caffrey's v Praze. Foto: Jan Mihalièek

Granty na opravy církevních objektù V polovinì bøezna skonèil
v Cannes nejvìt�í evropský
veletrh nemovitostí a inves-
tièních pøíle�itostí MIPIM,
pova�ováný za nejrozsáhlej-
�í fórum svého oboru v Ev-
ropì. Akce se zúèastnili také
primátor Jan Kasl a mìst�tí
radní Filip Dvoøák, Zdenìk
Kováøík a Milo� Má�a.

Pro pra�skou prezentaci byl
vyu�it ji� léty osvìdèený model,
kdy stánek souèasnì sdílejí i ko-
merèní firmy, aktivní v Praze.
Sdru�ení Praha � MIPIM bylo le-
tos vedle hlavního mìsta a jeho
Hospodáøské komory tvoøeno
i nìkolika komerèními firmami
(ING Real Estate Development,
IPS/Skanska Property, Passerin-
vest Group, PSJ Invest, Trade
Centre Praha). Investoøi, jejich�
poèet na veletrhu dosáhl ètyø ti-
síc, si tak díky tomu mohli udì-
lat ucelený obrázek o stavu rea-
litního trhu v Praze. V�ech 25
projektù mìsta i komerèních fi-
rem bylo vyznaèeno na obrovské
letecké mapì Prahy s mo�ností
získat o jednotlivých projektech
informace jak z ti�tìných bro�ur,
tak i prostøednictvím interaktiv-
ní prezentace na plazmatické ob-
razovce. 

Pøi pøíle�itosti veletrhu se tra-
diènì udìlují presti�ní ceny
MIPIM Awards za nejlep�í stavby
svìta uplynulého roku. Pra�ský
primátor byl po svém tøíletém pù-
sobení èlena odborné jury zvolen
jejím pøedsedou, co� bylo na ve-
letrhu pova�ováno i za uznání
Praze. Z bezmála 90 pøihlá�ených
projektù v 6 kategoriích (admi-

nistrativní centra, obchodní cent-
ra, objekty bytové výstavby, re-
konstruované kanceláøské budo-
vy, hotely a turistické komplexy)
vybrala jury do finále 18 projektù
(3 v ka�dé kategorii). O vítìzích
u� poté hlasováním rozhodli
úèastníci veletrhu. Nominaci
v kategorii objektù bytové vý-
stavby získal také projekt De

Gaulle, který v Praze 6-Bubenèi
postavila spoleènost ING Real
Estate Development. Ve finále
v�ak úèastníci veletrhu dali pøed-
nost tureckému obytnému kom-
plexu Istanbul.

Radní lákali investory do Prahy

I letos se o Praze ve svìtì jeho
zásluhou ví, pøiláká do metropole
nespornì nejpøednìj�í autory,
v pestré mozaice reprezentující
svìtovou souèasnou tvorbu jak
v �ánrovém, tak v geografickém
rozrùznìní: v Praze se mj. objeví

Homero Aridijis, jeden z význam-
ných pøedstavitelù latinsko-ame-
rické literatury a ji� druhé volební
období prezident Mezinárodního
PEN klubu, indická autorka Arun-
dhati Roy, její� román Bùh maliè-
kostí jí pøinesl svìtový vìhlas

a Velkou cenu Svìtové akademie,
William T. Vollmann /USA/, po-
va�ovaný za takøka kultovního au-
tora poutavých reportá�í, nejvý-
znamnìj�í korejský básník Ko Un;
z Detroitu pøijede Elmore Leonard
se svou �enou èeského pùvodu,
autor dlouhé øady románù, jeho�
nesèetné hollywoodské adaptace
se hrály také u nás. Jeden z veèerù
je pak ve znamení Alaina Robbe-
Grilleta � legendární osobnosti
francouzské literatury dvacátého
století. Èeské písemnictví repre-
zentují Daniela Hodrová, Jiøí Gru-
�a, Ludvík Vaculík, Václav Jamek.

Nad festivalovým týdnem tra-
diènì pøevzal zá�titu primátor Jan
Kasl, který osobnì pøivítá zahraniè-
ní úèastníky a významné hosty
v nedìli 21. dubna odpoledne. Tý�
den od 20 hodin se festival pøesu-
ne do svého hlavního pùsobi�tì �
novì zrekonstruovaného Divadla
Minor, kde zahájí galaveèerem vì-
novaným francouzskému tvùrci
Jeanu Genetovi. V�echna autorská
ètení i autogramiády jsou simul-
tánnì tlumoèeny do èe�tiny. (vf)

Okno do (nejen literárního) svìta

Loòského roèníku Festivalu spisovatelù se zúèastnil také Salman
Rushdie (na snímku ho doprovází prezident festivalu Michael
March). Foto: Ivan Ku�ák

Mezinárodní festival spisovatelù v Praze u� podvanácté
Koná se ka�doroènì v mìsíci dubnu (letos 21.�25. 4.) a ve svìtì ho znají jako Prague Wri-

ters' Festival. Jeho výjimeènost spoèívá v úèasti osobností zvuèných jmen, v prezentaci kva-
litní literatury i v propojení se svìtovými médii. Festival je sledován milionem lidí na Internetu
(www.pwf.pragonet.cz) a The Guardian jako hlavní mediální partner o nìm dennì informuje do-
konce mìsíc pøed zahájením; pøesto ka�dý rok musí znovu odùvodòovat mnohým �kultur-
trägerùm� svùj smysl. Ale èiní tak pøesvìdèivì � svým multikulturním zamìøením je jedineèný.

Veletr�ní postøehy:
Petr Ku�el, Hospodáøská

komora hl. m. Prahy:
�Úèast Hospodáøské komory

na veletrhu je dùle�itá pro na�e
podnikatele, kterým zprostøed-
kováváme obchody. Jsme zde ve
velmi dobré spoleènosti Prahy
a dal�ích spoluvystavovatelù na
pra�ském stánku. Pro pøí�tí rok
u� díky veletrhu máme nasmlou-
vováno více partnerù ne� letos.�

Vítìzslav Kuta, námìstek
primátora mìsta Ostravy:

�Vedli jsme na veletrhu s in-
vestory nìkolik velmi zajíma-
vých rozhovorù, jejich� výsled-
kem mohou být dvì velké
investice. Jde o rozvojové úze-
mí v centru mìsta a také o ná-
dra�ní a pøednádra�ní prostor
v Ostravì-Svinovì.�

Martin Macháè, Rodamco
Èeská republika:

�Cannes se v této dobì stalo
prùseèíkem aktivit celé oblasti
investic, developmentu a realit-
ního trhu. Jsem pøekvapen ne-
èekaným, leè o to pøíjemnìj�ím
setkáním s obchodními partne-
ry, které sice osobnì dobøe
znám, nicménì jejich úèast na
veletrhu bych neèekal.�

Tomá� Kadeøábek, ING
Real Estate Development

�Kontakty, kontakty, kontak-
ty � to je na veletrhu to nej-
podstatnìj�í. A to nejen s jiný-
mi spoleènostmi, ale i s na�imi
kolegy z ING z jiných zemí
a kontinentù.�

Foto: Archiv

�ivnostníci on-line

Nová telefonní èísla

Praha se pøipojuje k programu PHARE

Odstraòování nepovolených reklam

Tématem pøí�tího èísla Listù hl. m. Prahy je 
Doprava v Praze.

Samozøejmì nás, milí ètenáøi, potì�í, 
jestli�e budeme moci opìt vycházet z Va�ich 

dopisù � otázek, návrhù, pøipomínek. 
Èas máte do 20. dubna. 

Na�e adresa:
Listy hl. m. Prahy, Mariánské námìstí 2, 

110 01 Praha 1
E-mail: redakce@mag.mepnet.cz 



Na v�ech pìt politických klubù, které pùsobí
v pra�ském zastupitelstvu, jsme se obrátili se stej-
nou otázkou � jaký postoj zaujímá vá� klub k �ivì
diskutované problematice korupce v pùsobnosti
HMP? Pøedkládáme vám jednotlivé odpovìdi:

Korupce je rozhodnì vysoce spoleèensky nebez-
peèným jevem, který se vyskytuje nejen u nás, ale
na celém svìtì. Pøijetím protikorupèního programu
v èervnu loòského roku Radou MHMP byly nasta-
veny urèité obecné mechanismy, které jsou jednou
z mo�ností forem boje s korupcí. �ádná metoda
v�ak není stoprocentnì úèinná. K individuálním se-
lháním docházelo, dochází a bohu�el docházet asi
bude. Pokud hovoøím za ODS, jsme pøipraveni
s korupcí bojovat. Chceme, aby ti, kterým byla ko-
rupce prokázána, byli s maximální tvrdostí po-
trestáni, aby na nì bylo poukázáno, aby skuteènì
byla korupce pranýøována. Aby se v�ichni báli (a to
je úèel trestu) vzít úplatek. Jedním z mo�ných pro-
tikorupèních opatøení je maximální zjednodu�ení
legislativy. To znamená, aby se zjednodu�ilo sta-
vební povolení, aby neexistovalo x desítek razítek,
aby úøedník pøijal �ádost a podle jasnì daných pra-
videl povolení vydal, anebo nevydal. To je jedna
z cest, jak minimalizovat mo�né korupèní prostøedí.

Na zasedání ZHMP na zaèátku bøezna jsme po-
�adovali, aby mìstská rada spoleènì s primátorem
pøedlo�ila konkrétní pøíklady korupce. Dále jsme
chtìli, aby rada pøedlo�ila zastupitelùm k projedná-
ní návrh na øe�ení problematiky korupce s vyvoze-
ním osobní zodpovìdnosti. Nic z toho nebylo pøija-
to, koalice ODS a ÈSSD, bohu�el za pøispìní
nìkterých opozièních poslancù, pøijala nic neøe�ící
usnesení, obdobné tomu, které dva dny pøed tím
pøijala mìstská rada. Tento postup je názornou
ukázkou toho, jak souèasná koalice ODS a ÈSSD
nechce øe�it palèivé problémy metropole.

Ka�dé rozhodování o veøejných prostøedcích, kte-
ré není dostateènì transparentní a kontrolované,
mù�e vyvolávat poku�ení ke korupènímu jednání.
S øe�ením tohoto problému se potýká veøejná sprá-
va ve v�ech zemích, které se pova�ují za demokra-
tické. Jednoduchá øe�ení tohoto problému neexistu-
jí. Pøísné a pøesné dodr�ování zákonných postupù,
spoluúèast pøedstavitelù opozice pøi výbìrových øí-
zeních na mìstské zakázky a v�estranná kontrolní
èinnost mù�e omezit neetické chování tìch, kteøí se
na rozhodování podílejí. Klub ÈSSD je pøipraven se
podílet na v�ech aktivitách, které povedou k ome-
zování podmínek umo�òujících korupèní jednání. 

Ji� nìkolikrát v tomto funkèním období jsme otev-
øeli téma korupce. Na�e návrhy smìøují v�dy ke kon-
krétním opatøením. Navrhli jsme usnesení, které
mìlo zamezit konfliktu zájmù èlenù zastupitelstva,
kteøí sedí v rozlièných dozorèích a správních radách
a pobírají za to odmìny. Tím se jim zu�uje prostor
pro obhajobu veøejného zájmu. Návrh nebyl pøijat.
Podíleli jsme se na uspoøádání semináøe o korupci
pro zastupitele a úøedníky, na kterém pøedná�el ex-
pert z USA. Prosadili jsme usnesení, které ulo�ilo
radì pøijmout pravidla pro hospodaøení s mìstským
nemovitým majetkem. Právì neexistence pravidel pøi
zadávání veøejných zakázek vytváøí ideální pøíle�itost
pro korupci. Praha nemá vypracovánu metodiku pro
zadávání veøejných zakázek. Miliardové zakázky
v oblasti dopravních staveb nepodléhají pravidlùm,
ani kontrole. Mìsto neudìlalo za deset let v oblasti
zadávání veøejných zakázek vùbec nic. Na podkladì
konkrétních údajù �ádáme proto odvolání øeditele od-
boru mìstského investora pana Macka a námìstka
primátora pana �vece. Korupce a konflikt zájmù jsou
nejvìt�ími bariérami zdravého rozvoje Prahy.

Korupce je podobnì slo�itý problém jako prostitu-
ce. Existuje od pradávna a odolává v�em pokusùm
o jejich likvidaci. Jde o Sisyfovskou práci, která je
v�ak nutná, aby problém nepøerostl v neøe�itelný
problém. Jde o lidské charaktery, spoleèenské
systémy a povy�ování jednìch nad druhými. Neøe�-
me a� problém, ale útoème na pøíèiny. Pak mo�ná
budeme aspoò èásteènì úspì�ní.
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Pokraèování ze str. 1
byl na takovém vysokém postu
jediný, který se celý �ivot inten-
zivnì zajímal o umìní. Já pak
maluju toho Rudolfa a k tomu
fragmenty pra�ských zákoutí
a ulièek nebo architektury.

Vzít si Rudolfa II. jako ná-
mìt, to je svým zpùsobem
historická politická karikatu-
ra. Nacházíte pro malování
inspiraci i mezi souèasnými
pøedstaviteli státu, v èeské
politice dne�ních dnù?

Ne, to vùbec ne. Ono tedy na�e
politické dìní mì inspiruje taky,
ale jiným zpùsobem. Kdy� se dí-
vám v televizi na na�e ministry,
tak to jsou bezvadné typy, které
pou�iju tøeba v grafice, ale ne
konkrétnì � nejsou zas a� tak dù-
le�ití, abych ztváròoval jejich po-
dobu. Mo�ná je tenhle mùj pøí-
stup poznamenaný tím, �e tady
v Èechách se na politiku v�dycky
nazíralo s mírným opovr�ením
a nikdy jsme tu nemìli pøíli�
útoènou karikaturu. Renèín nebo
Jiránek jsou spí� takoví, �e poli-
tické dìní glosují, je to spí� tako-
vá kultivovaná odezva.

A jak se Vy osobnì díváte
na to, kdy� umìlec pøestane

na politiku jen reagovat svou
tvorbou, ale pøímo do ní
vstoupí? A anga�uje se pak
tøeba ve volební kampani?

Já bych asi v zásadì nebyl
proti, v Nìmecku tøeba je to dost
obvyklá situace: spisovatelé
jako Günter Grass se anga�ují
tam, kde je to jejich srdci blízké.
Tady v Èechách ov�em jsme
i v tomto velmi nezralý národ,
a je�tì nìjakou dobu nám to vy-
dr�í. Akorát je to smùla pro ty,
kteøí zrovna �ijou v téhle etapì.

To zní, jako byste byl
�tady a teï� vlastnì dost ne-
spokojený�

To je jinak. Já jsem buï velmi
spokojený, nebo velmi nespoko-
jený. Nespokojený jsem, kdy�
tøeba musím za�ívat, jak se vy-
trácí slu�nost � a to z naprosto
základních vìcí. �e u� se tøeba
nezdraví, kdy� se vejde do krá-
mu. Já jsem na to citlivý a hodnì
mi to chybí. Ale spokojený jsem
proto, �e si mù�u koupit pro svo-
ji práci materiál, který chci, urèi-
tý druh papíru, urèitý druh �tìt-
cù, barev. �e kdokoli má tuto
mo�nost. To bude pro nás, kteøí
si je�tì nìco pamatujeme, v�dyc-
ky takový zázrak. (q)

Adolf Born: �Útoènou karikaturu u nás nemáme.�

Mgr. Rudolf Bla�ek (ODS)

MUDr. Michael Hví�ïala (US)

Doc. Ing. Zdenìk Trojan, CSc. (ÈSSD)

RNDr. Martin Bursík (KDU-ÈSL, ODA, DEU)

JUDr. Franti�ek Hoffman (KSÈM)

Audience u císaøe Rudolfa. Litografie

Do 26. kvìtna mohou Pra�ané a ná-
v�tìvníci hlavního mìsta nav�tívit
v Muzeu hl. m. Prahy výstavu dìl na�e-
ho nejznámìj�ího vedutisty Vincence
Morstadta. Výstava je zároveò poctou
umìlci pøi pøíle�itosti dvoustého výro-
èí jeho narození. 

V Muzeu (pozor � ne v Národním, ale
v tom, které najdete na Florenci!) se podaøi-
lo soustøedit to nejlep�í z umìlcova velmi
bohatého díla. Nìkteré exponáty jsou zapùj-
èeny ze soukromých sbírek v cizinì, tak�e
pokud si necháte tuto pøíle�itost ujít, u� je
pravdìpodobnì nebudete moci vidìt nikdy.
Ostatní díla pocházejí ze sbírek Muzea hlav-
ního mìsta Prahy, Národní galerie a dal�ích
muzeí. Výstavní �lahùdkou� je pak akvarel
s názvem �Námìstí v Hradci Králové� (ze
60. let 19. století), který byl na výstavu za-
pùjèen ze zámoøí. (ist)

Vincenc Morstadt: Chrám sv. Víta od tøetího
nádvoøí Pra�ského hradu, kolorovaný lept,
1825

Morstadtovy veduty stojí za zhlédnutí

Diskuse na bøeznovém jednání
pra�ského zastupitelstva k proble-
matice korupce byla bouølivá
a ponìkud nepøehledná, nìkoli-
krát byl pozmìnìn nejen samotný
text pøíslu�ného usnesení, ale také
jeho celkové zamìøení. Nikdo
v�ak nezpochybnil oprávnìnost
a ráznost boje s tímto negativním
spoleèenským jevem. Ostatnì tvr-
dý postup proti korupci zaznívá
i z výrokù zástupcù v�ech politic-
kých klubù, které v zastupitelstvu
pùsobí (viz sloupek vpravo).
�Pøál bych si,� uvedl na zaèátku
bøezna primátor Jan Kasl, �aby
mi v�ichni zastupitelé i obèané
pomohli vytvoøit prùhledný, pru�-
ný a obèana nezatì�ující a netrau-
matizující systém, který by pode-
zøení z korupce èi ji samu na
úrovni mìsta neumo�òoval.� 

Také pra�ský magistrát nepo-
chybnì vykroèil správným smì-
rem a jeho vedení se chová kon-
cepènì. V jeho protikorupèní
komisi zasedají i pøední odborní-
ci z jiných institucí, zadání kon-
trolních �etøení míøí na nejbola-
vìj�í místa, kde lze oèekávat
vìt�í riziko mo�ného nekorektní-
ho jednání úøedníkù. Sympatic-
ká, a na první pohled mo�ná i ne-
èekaná je iniciativa úøadu
okle�tit samotné úøadování: pøí-
li� èasto si toti� obèané pøipadají
jako zbyteèné obìti byrokratic-
kého systému. A tak magistrá-
tem iniciovaná veøejná diskuse
a jí zahájený pokus o výrazné
okle�tìní nadmíru slo�itého
územního a stavebního øízení
mohou znamenat první hmatatel-
ný krok smìrem k úèelnému

omezení prostoru, který korupci
poskytuje �ivnou pùdu. V pro-
vozu ji� jsou také internetové
stránky s adresou www.zjedno-
duseni.cz, kam mù�e kdokoliv
pøispìt jakýmkoliv dal�ím námì-
tem, jím� by se rozumnì dala
cesta pøíslu�ných rozhodnutí na-
pøímit, samozøejmì ani� by se do
hry vnesla jiná rizika, pøípadnì
nekompetentnost.

Pøesto se doposud idyla neko-
ná: sebelépe zpracované doku-
menty, koncepce a vize v�ak
nepøinesou ký�ený výsledek, bu-
dou-li naplòovány nedùslednì,
nebude-li nastolena naprostá
prùhlednost a kontrola zadávání
veøejných zakázek a jiných �úz-
kých míst systému�. Platí stejná
pøímá úmìra jako v jiných oblas-
tech spoleèenského �ivota � sys-

tém vytváøejí konkrétní lidé. Je
to v nich � je to v nás. (vf)

Korupce � boj s ní hned tak neskonèí
Slovo korupce se stalo noèní mùrou na�ich politikù a soudcù � alespoò se chce vìøit, �e jim skuteènì ztì�uje usínání.

Pravdou je, �e na�e povìst navenek, ale také skepse uvnitø spoleènosti se v posledních týdnech neubíraly lichotivým smì-
rem. Málo na vìci mìní skuteènost, zda existují pádné dùkazy � obecné povìdomí o tom, zda se v té které zemi krade, po-
jídají ta èi ona zvíøata nebo diskriminují �eny, nevzniká na základì konkrétních soudních pøípadù, nato� výrokù místních
politikù. Jediným spolehlivým prostøedkem, jak �patnou povìst vylep�it, je daný záporný jev zcela vymýtit.

Je to tak trochu jako honit èernou koèku v tmavé místnosti�

Termíny zasedání 
Zastupitelstva 
hl. m. Prahy 

v I. pololetí 2002:

Ètvrtek 25. dubna 2002
Ètvrtek 30. kvìtna 2002
Ètvrtek 27. èervna 2002

V�echna zasedání 
jsou veøejná a probíhají
od 9.00 hodin v budovì

Nové radnice, 
Mariánské nám. 2, 

Praha 1.



Témìø v ka�dé evropské
metropoli se v souèasné
dobì ji� setkáte pomìrnì
èasto s více èi ménì nápad-
ným pøipomenutím, kde se
právì nacházíte: tzv. jednot-
ný vizuální styl (corporate
identity) se z oblasti firemní-
ho prostøedí dostal i jinam,
prezentaci mìst a regionù
nevyjímaje.

Základem jednotného øe�ení,
které se øídí závaznými pravidly,
je znaèka (logo) mìsta. Mù�e
z podoby mìstského znaku vychá-
zet (jak je napøíklad patrné na ví-
deòské znaèce), v �ádném pøípadì
v�ak samotný historický znak ne-
nahrazuje. Dùvtipná volba barev,
typù písma a dal�ích grafických
prvkù pak na propagaèních mate-
riálech, informaèních cedulích,
ale také na v�ech bì�ných tiskopi-

sech a úøedních dokumentech zøe-
telnì naznaèují vazbu na konkrét-
ní územní celek � v na�em pøípa-
dì na hlavní mìsto Prahu. A u�
jenom z prostého faktu, �e v øadì
pøípadù se jednodu�eji a pøímoèa-
øeji bude mo�né vyhnout i tomuto
ponìkud neobratnému slovnímu
spojení a jeho pøíslu�né zkratce
(tedy Hlavní mìsto Praha, HMP),
lze usoudit na úèelnost pøípravy
jednotného vizuálního stylu také
pro na�i metropoli. Na charakter
vyhlá�ené soutì�e jsme se zeptali
Mgr. Aleny Je�kové, øeditelky
odboru public relations MHMP:
�Devítièlenná komise, slo�ená

z pìti výtvarníkù a ètyø zástupcù
mìsta, osloví jmenovitì renomo-
vané výtvarníky, jejich� návrhy
posoudí v prvním kole. Do druhé-
ho kola pak postoupí trojice auto-
rù, kteøí budou své návrhy osobnì
prezentovat.� A to u� bude soutì�
ve fázi, kdy bychom rádi pøedsta-
vili úspì�ná øe�ení i ètenáøùm
Listù hl. m. Prahy. Pro dne�ek

jsme pøipravili pouze nahlédnutí
k blízkým èi vzdálenìj�ím evrop-
ským sousedùm. Výmluvným do-
kladem úspì�ného øe�ení je podle
nás zejména londýnská znaèka,
umo�òující znaènou variabilitu
pou�ití, ani� by bylo nutné vykro-
èit �ven� z �estice písmen, z nich�
je název britského hlavního mìs-
ta slo�en. (vf)

Nové ceny doplòkových èasových kuponù
mimo území hlavního mìsta

V návaznosti na zmìnu tarifu Èeských drah, usku-
teènìnou k 27. lednu t. r., do�lo od 1. dubna k úpra-
vì cen doplòkových èasových kuponù PID pro vnìj-
�í tarifní pásma. Tarif PID je v oblasti pøedplatních
jízdních dokladù úzce provázán s tarifem Èeských
drah, zejména s cenami tra�ových jízdenek.

Ceník doplòkových èasových kuponù PID 
(ceny platné od 1. 4. 2002)

bus pouze 
+ ÈD pro ÈD

Doplòkové èasové kupony PID (od 1. 4. 2002) (od 1. 4. 2002)

1 pásmo mìsíèní 230 210
ètvrtletní 630 600
mìsíèní dìti 6�15 let 110 není

2 pásma mìsíèní 350 330
ètvrtletní 960 930
mìsíèní dìti 6�15 let 170 není

3 pásma mìsíèní 590 510
ètvrtletní 1 620 1 260
mìsíèní dìti 6�15 let 290 není

4 pásma mìsíèní 820 630
ètvrtletní 2 240 1 540
mìsíèní dìti 6�15 let 410

5 pásem mìsíèní 1 020 810
ètvrtletní 2 790 1 960
mìsíèní dìti 6�15 let 510 není

6 pásem mìsíèní 1 250 není
ètvrtletní 3 420 není
mìsíèní dìti 6�15 let 620 není

Nové jízdní doklady PID
S úèinností od 1. 4. 2002 jsou v platnosti jízdenky

na 24 hod. pro v�echna pásma. Tyto jízdenky platí
ve v�ech prostøedcích PID. Ve vlacích Èeských
drah platí pouze na tratích s plnou integrací, tj. na
trati 171 v úseku Praha Hl. n. a� Øevnice, na trati
221 v úseku Praha Hl. n. a� Senohraby a na trati
011 úsek Praha Masarykovo nádr. (Praha Hl. n.) a�
Poøíèany. 

cena 24hodinové jízdenky 
pro v�echna pásma 100 Kè

cena 24hodinové jízdenky 
pro dìti od 6 do 15 let
pro v�echna pásma 50 Kè

S úèinností od 1. 4. 2002 jsou v platnosti jíz-
denky na 24 hod. pro území hl. m. Prahy pro dìti
od 6 do 15 let.

cena 24hodinové jízdenky 
pro dìti od 6 do 15 let 
pro pásma Pa 0 (území hl. m. Prahy) 35 Kè

Pro úhradu místního poplatku za odpad budou
jednotlivým poplatníkùm v kvìtnu rozeslány slo-
�enky s identifikaèními údaji, potøebnými k plat-
bám. Správce poplatku upozoròuje na to, �e
z technických dùvodù nelze zajistit, aby slo�enku
neobdr�eli i ti, kdo do té doby za�lou oznámení
o sdru�ené platbì. Pokud se bude jednat o sdru-
�enou platbu za domácnost, lze k platbì vyu�ít tu
slo�enku, která bude znít na jméno spoleèného zá-
stupce, uvedeného na oznámení. V pøípadì usku-
teènìné sdru�ené platby pova�ujte jednotlivé do-
ruèené slo�enky, které byly hrazeny spoleènou
platbou, za bezpøedmìtné. 

V nìkterých sdìlovacích prostøedcích se objevi-
la informace, �e v souvislosti se zavedením míst-
ního poplatku za odpad tzv. nadstandardní slu�by
(odemykání domu a zaná�ka sbìrných nádob) ji�
není nutno hradit. Tato informace je mylná, nad-
standardní slu�by je nutno � stejnì jako v minulých
letech � hradit i nadále pøíslu�né svozové spoleè-
nosti. Jedinou výjimku tvoøí obvod Prahy 1, kde
úøad mìstské èásti tuto èinnost hradí ze svého roz-
poètu u bytù ve vlastnictví mìstské èásti.

MAGISTRÁT INFORMUJE
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Ji� podruhé hlavní mìsto Praha zor-
ganizovalo svoz pro�lých opiátù z lé-
káren zapojených do systému mìsta
a letos poprvé do vybraných lékáren
odnesli pro�lé opiáty i lékaøi ze svých
zdravotnických zaøízení.

Utajenì a za pøísných bezpeènostních opat-
øení probìhla v pátek dne 15. bøezna dopoled-
ne v Praze mimoøádná akce svozu pro�lých
opiátù. Pìt vybraných pra�ských lékáren nav-
�tívili zamìstnanci Imp-servisu, aby zde za
asistence strá�níkù Mìstské policie hl. m. Pra-

hy a za pøítomnosti zástupce lékárenské ko-
mory pøevzali pro�lé léky � opiáty.

Imp-servis pro hlavní mìsto Prahu zaji��u-
je svoz a odstranìní nebezpeèného odpadu,
mezi které patøí i léky. Opiáty tvoøí mezi léky
zvlá�tní kategorii, která podléhá pøísné evi-
denci. Svoz opiátù a jejich následné odstranì-
ní je ji� druhá akce tohoto druhu na území
Prahy, naposledy se uskuteènila v roce 1999.
Mo�nost zbavit se tìchto lékù vyu�ilo 37 lé-
káren, 25 lékaøù a 6 zdravotnických zaøízení.
Lékárny a zdravotnická zaøízení shromá�dily
pro�lé opiáty ve vybraných lékárnách, odkud

je mìstská policie s ostrahou a se zamìstnan-
ci Imp-servisu pøevezli do spalovny hygienic-
ké stanice. Bìhem mimoøádné akce svozu
opiátù se jich shromá�dilo pøes 24 kg.

Narkomanùm by pøi pohledu na opiáty
konèící v plamenech spalovny jistì pukalo
srdce. Ostatní museli s povdìkem konstato-
vat, �e akce organizovaná Odborem infra-
struktury mìsta, Mìstskou policií hl. m. Pra-
hy, hygienikem hlavního mìsta, lékárenskou
komorou a firmou Imp-servis skonèila úspì�-
nì a �e tyto nebezpeèné látky skonèily na
správném místì. 

Akce: Opiáty v plamenech spalovny

I dnes máme pro vás na-
bídku: vydejte se za krása-
mi pøírody � a zùstaòte pøi-
tom v Praze! Mo�ností je
nepøebernì.

Tentokrát se vypravíme za ví-
cero kráskami. Odborníci jim øí-
kají ponìkud nepoeticky: �efe-
meroidy�. Uèený název. Stejnì
uèenì dodávají, �e jde o �vytrva-
lé rostliny s velmi krátkodobým
vývinem nadzemních orgánù�.
Trochu pìknìji se jim øíká �hájní
kvìtena�. Zkrátka jsou to ty, kte-
ré rostou v listnaných lesích, ale
kvetou døív, ne� se na stromech
objeví listí. Jakmile se lesy zaze-
lenají, u� je pozdì � stromy kvì-

tinám zastíní slunce, uberou
svìtlo a kvìtiny pak u� mohou
vegetovat jenom listem.

Název je uèený, ale rostlinky
krásné: prvním prùkopníkem

jara bývá u� v bøeznu jaterník
podlé�ka, pozdìji orsej jarní, køi-
vatec, pøidá se dymnivka dutá,
sasanka � ta pryskyøníková (�lu-
tá) i ta hájní (bílá). Vzácnìji
spatøíte lechu jarní. Stojí za to se
procházet a dívat. Jedna lokalita
je v Chuchelském háji blízko
kostela Sv. Filipa a Jakuba, kde
bývají pod duby pøímo koberce
dymnivek (a vede k nim nauèná
stezka z Hluboèep od koneèné
tramvaje è. 12). Dymnivka se

pøedvádí ve dvou barvách � bílé
a rù�ovofialové. Stejnì krásná,
i kdy� ne tak romantická, je na
výpravu za dubnovými kráskami
Uhøínìveská obora.

Na�e výprava tedy tentokrát
bude témìø detektivní, nebo�

musíte trefit správný èas. Nedá
se pøesnì øíci, kdy které z na�ich
krásek pokvetou, obvykle to
bývá v první polovinì dubna.
Tak�e je nejvy��í èas � a za po-
kus to rozhodnì stojí. Tøeba i nì-
kolikrát. (cyk)

Dubnové krásky � podlé�ka, orsej, sasanka�

I Praha chce mít pìkné logo

K poplatku za odpad

Fialové podlé�ky, bílé sasanky èi orseje � jarní ozdoby Prahy

Archiv hl. m. Prahy zve ètenáøe Listù
do Clam-Gallasova paláce v Praze 1, Husova 20 

na výstavu obrazù L. Pilaøové � Kverkové 
s názvem Pra�ské motivy. 
Výstavu mù�ete nav�tívit 

od 19. dubna do 9. èervna 2002. 
Otevøeno dennì 

od 10.00 do 17.00 hod. mimo pondìlí.



Odhalením zjevných
podvodù nìkterých pra�-
ských taxikáøù v posled-
ních týdnech byla uvedena
do pohybu série nutných
protiopatøení � v sázce je
toti� dlouhodobì povìst
na�í metropole, obzvlá�tì
pøed nadcházející turistic-
kou sezonou. Uskuteènilo

se pracovní setkání v�ech zainteresovaných úøa-
dù a institucí, které mají co do èinìní s provozo-
váním taxislu�by, rychle koordinujeme spoleèný
postup. V první fázi bychom chtìli pøijmout tvrdé
kroky, abychom zamezili pøedra�ování jízdného,
a� u� za pomoci �turba�, �nulítka� nebo dal�ích
fíglù a nekalých postupù. Druhou palèivou ob-
lastí je problematika stanovi�� vozù taxislu�by
na území mìsta, tøetím bolavým místem jsou
slu�by poskytované smluvními pøepravci, které
svým zpùsobem v jistých pøípadech nahrazují ta-
xislu�bu. Budeme se proto teï scházet ka�dý
mìsíc a vyhodnocovat nejen to, co se nám ji�
povedlo, ale i to, co se nedaøí nebo nebude daøit.
Vìnujeme se tìmto problémùm soustavnì u�
dva roky, ale svùj tlak nyní mù�eme a musíme
zesílit, vèetnì úsilí o nutné zmìny v zákonech,
které upravují oblast taxislu�by � pozice na�eho
úøadu by se jimi mìla výraznì posílit, kdy� si
uvìdomíme, �e napøíklad bude mo�né ulo�it po-
kutu a� 1 000 000 korun za pøedra�ení jízdného. 

Víme dobøe, �e kontrola a vymáhání práv v ob-
lasti taxislu�by je na�í zále�itostí a pra�ský ma-
gistrát se na tuto oblast s daleko vìt�ím nasaze-
ním zamìøuje. Bìhem nìkolika týdnù budou
výsledky nepochybnì vidìt. Na druhé stranì
ov�em oèekáváme, �e také sami taxikáøi si zaè-
nou své øemeslo hájit v tom dobrém slova smys-
lu, tedy �e si stanoví vnitøní podmínky pro výkon
své profese a �e budou pøirozenì vytlaèovat ze
svého kruhu ty, kteøí takové podmínky nebudou
splòovat, nebo� tak evidentnì po�kozují dobré
jméno tohoto oboru podnikání. V�dy� podobnì u�
si profesní zájmy rezolutnì brání advokáti, archi-
tekti, lékaøi, pekaøi, a dal�í �ivnostníci a podnika-
telé. Dokud obdobnì silná organizace s patøiènou
autoritou v oblasti taxislu�by nevznikne, bude sa-
mozøejmì i pro nás velmi slo�ité v�echny problé-
my na poli taxislu�by definitivnì vymýtit. V�dy�
proè by nemohla vzniknout z podnìtu takové ko-
mory napøíklad  znaèka �PRAGUE TAXI�, která by
znamenala, �e taxikáø, který vás takto oznaèeným
vozem sveze, slu�bu poskytne profesionálnì,
transparentnì a poctivì. Nìkteøí z taxikáøù by ta-
kovou znaèku na svém autì mohli vozit u� teï. To
by jim urèitì mohlo pøinést nejen dùvìru zákazní-
kù, ale i s tím spojené zaslou�ené zisky. Nejvíc by
tím ale získal kredit Prahy � a tedy i nás v�ech,
kteøí tady �ijeme, pracujeme nebo podnikáme. 

Mgr. Zdenìk Zajíèek,
øeditel Magistrátu hl. m. Prahy

Zkratka SPMP oznaèuje Sdru�ení pro pomoc
mentálnì posti�eným. Tato celorepubliková orga-
nizace se u� od roku 1969 stará o zlep�ování pod-
mínek �ivota mentálnì posti�ených obèanù.

Letos sdru�ení vyhla�uje 1. roèník fotografické
soutì�e �Fotografujeme: Já a moji blízcí�.
Soutì� pro mentálnì posti�ené z celé Prahy je
vyhlá�ena v pìti kategoriích: 1. Moji lidé, 2. U�í-
vám si volného èasu, 3. Moje oblíbené zvíøe, 
4. Doká�eme chránit pøírodu, 5. Volné téma.
Soutì� potrvá prakticky celý rok, ka�dý mù�e
zaslat a� deset fotografií na adresu SPMP KV
PRAHA, Polská 4, 120 00 Praha 2 s oznaèením
FOTO 2002. Soutì� zakonèí listopadová verni-
sá� a pøedání vìcných cen.

Roèenka Praha � �ivotní prostøedí 2001 pøiná�í
fakta o stavu pra�ského ovzdu�í, vody i zelenì. Na-
jdete v ní i loòský monitoring pylù pro alergiky, zprá-
vu o hospodaøení s odpady, pøehled legislativy
a strategické výhledy do budoucna.

Souhrnnou zprávu o �ivotním prostøedí vydává mìs-
to u� podvanácté, k sehnání je za 200 Kè, a to buï
jako kni�ní publikace, nebo jako CD-ROM. Obsah ro-
èenky je rozèlenìn do pøehledných kapitol a suchá
a nepøíjemná èísla z tabulek ilustrují grafy a mapky.

MAGISTRÁT INFORMUJE
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Na profesní èest se zatím nedá spoléhat
Tak jako ka�dý rok, pøipra-

vil i letos Magistrát hl. mìsta
Prahy pro Pra�any i ná-
v�tìvníky mìsta Dny otevøe-
ných dveøí.

Kdy se uskuteèní?
Ve ètvrtek 16. kvìtna budou od

10.00 do 17.00 hodin zpøístupnì-
ny v�echny úøední budovy, kromì
pracovi�tì odboru dopravnì
správních agend v Kongresové
ulici 2, kde je úøední den i ve
ètvrtek. V sobotu 18. kvìtna si
mohou zájemci od 10.00 do 17.00
hodin prohlédnout Staromìstskou
radnici, Clam-Gallasùv palác
a rezidenci primátora. 

Co mohou náv�tìvníci vi-
dìt?

V prvním náv�tìvním dni bu-
dou pro zájemce otevøeny dveøe
v�ech kanceláøí. Dále si mohou
prohlédnout prostory v Mìstské
knihovnì a v Muzeu hl. m. Prahy,
které jindy pøístupné nejsou.
V sobotu 18. kvìtna budou otev-
øeny v�echny reprezentaèní pro-
story v historických budovách
(napø. Bro�íkùv sál, Stará rada,
Jiøíkùv sál na Staromìstské radni-
ci, Mramorový sál v Clam-Galla-

sovì paláci) a témìø v�echny pro-
story v rezidenci primátora na
Mariánském námìstí.

Kdo bude zájemce na pro-
hlídce provázet?

Ve ètvrtek budou v prostorách
Nové radnice provázet náv�tìvní-
ky pracovnice Informaèního støe-
diska MHMP a v sobotu budou
v Clam-Gallasovì paláci zaji��o-
vat prohlídky zamìstnanci Archi-
vu hlavního mìsta Prahy. V pro-
storách rezidence primátora
a v prostorách Staromìstské rad-
nice bude zaji�tìna prùvodcovská
slu�ba PIS. Na dotazy náv�tìvní-
kù budou ve ètvrtek odpovídat
pracovníci odboru public relati-
ons a oslovení úøedníci, v sobotu
zamìstnanci Archivu hlavního
mìsta Prahy a prùvodci z PIS.

Jaké novinky jsou letos
pøipraveny pro zájemce
o prohlídku MHMP?

Novinkou bude letos spolu-
úèast Mìstské knihovny v Praze

a Muzea hl. m. Prahy. Tyto dvì
organizace si samy zajistí pro-
gram a pøipojí se ke Dnu otevøe-
ných dveøí ve ètvrtek 16. kvìtna.

Zbývá dodat, �e v loòském
roce vyu�ilo Dne otevøených dve-
øí k prohlídce úøedních a historic-
kých prostor 3 800 zájemcù � le-
tos k nim mù�ete patøit i vy. (ist)

Kvìtnové dny otevøených dveøí 

Budete si moci prohlédnout i jindy nepøístupný recepèní salon v rezidenci primátora. Foto: Karel Cudlín

Internetové stránky hlavní-
ho mìsta Prahy získaly Zlatý
erb 2002 za nejlep�í interne-
tové stránky mìst. Rozhodla
o tom 25. bøezna odborná
porota, která podle vyhla�o-
vatele soutì�e Svazu mìst
a obcí posuzovala zejména
obsah, aktuálnost a grafické
zpracování stránek. 

Informaèní server nabízí od za-
èátku roku 2000 základní infor-
mace o správním uspoøádání

mìsta, o struktuøe volených orgá-
nù Magistrátu hlavního mìsta
Prahy a o rozhodnutích Rady
a Zastupitelstva hl. m. Prahy.

V èervenci roku 2000 byly spu�-
tìny také internetové noviny, kte-
ré poskytují on-line zpravodajství
o v�ech dùle�itých událostech
v Praze. Zdokonalování interne-

tové prezentace pøedstavuje pro
pra�ský magistrát jednu z priorit
v cestì k modernímu úøadu. Proto
se internetovým stránkám hlavní-

ho mìsta pravidelnì vìnujeme
i v na�ich Listech.

Evropská informaèní spoleè-
nost se pøibli�uje i úèastí Prahy
na nìkolika projektech s jinými

evropskými mìsty. Tento proces
zamìøený na oblast informatiky
a �ivotního prostøedí nastartoval
u� pøed tøemi roky. Navíc je Pra-
ha od loòského prosince v øídí-
cím výboru organizace Teleciti-
es, která se stará o informatiku ve
veøejné správì a spolupracuje na
koncepèních dokumentech EU.
Z konkrétních úkolù lze zmínit
podíl na pøípravì mezinárodní
konference o Mìstských infor-
maèních systémech, která se bude
konat letos v øíjnu právì v Praze.

Praha na webu: Míøíme do informaèní spoleènosti!

www.praha-mesto.cz
Fotografování o ceny SPMP

Informace o �ivotním prostøedí

V kasièkách, do kterých je
mo�no vhazovat peníze na
opravu Karlova mostu, se
dá najít ledacos. Kromì pro-
�lých jízdenek z MHD, stvr-
zenek z obchodù, pro�lých
telefonních karet z nìkolika
státù, �etonù z myèky aut
a hracích penìz se v nich
objevuje i øada numismatic-
kých zvlá�tností. 

Tak napøíklad nejstar�í vhoze-
nou mincí je rakousko-uherský
desetník z roku 1915, raritou jsou
i staré mince z Polska, Jugoslá-
vie, z protektorátu Èechy a Mora-
va, carského Ruska a Nìmecké
øí�e. V kasièkách se objevují
i nové Euro mince z Finska, Fran-
cie, Nìmecka, Holandska, Ra-
kouska a Belgie. Padesát mincí

má vy��í numismatickou hodnotu
ne� nominální. Jedná se napøíklad
o mince z Vatikánu, støíbrnou nì-
meckou pìtimarku a dal�í. Co
v�ak s neplatným mincemi? Zazdít
je do Karlova mostu, jak znìl je-
den z návrhù, je trochu pøehnané.
Stálo by za úvahu nepou�itelné
a numismaticky zajímavé mince
archívovat jako historickou zají-
mavost ve vitrínách, aby si ka�dý
mohl prohlédnout, co v�echno se
na opravu Karlova mostu vybralo.
Do roku 2004, kdy sbírka konèí,
urèitì pøibude mnoho dal�ích zají-
mavých exempláøù. (ist) 

Mince v Karlovì skøínce aneb co se najde v kasièkách

Náv�tìvní dny:

ètvrtek 16. kvìtna

10.00�17.00 hodin

sobota 18. kvìtna

10.00�17.00 hodin

Veøejná sbírka na opravu
Karlova mostu:

777 777 7777/6000
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Ing. Martin Hejl (nar. 1957) patøí
ke slu�ebnì nejstar�ím zastupite-
lùm: zavr�uje ji� své tøetí volební
období, po ètyøi poslední léta pak
pùsobí ve funkci námìstka primá-
tora pro oblast dopravy. Absolvo-
val Fakultu elektrotechnickou
ÈVUT (na ÈVUT pùsobí nyní ve
Vìdecké radì Fakulty dopravní),
od roku 1993 byl pøedsedou pøed-
stavenstva a od roku
1998 je pøedseda
dozorèí rady
D o p r a v n í h o
podniku hl. m.
Prahy, a. s. Ke
s p o l e è n é m u
rozhovoru jsme
usedli uprostøed
pøedjarních dní,
kdy 

Praha znovu nìkolikrát po sobì
za�ila témìø úplný dopravní ko-
laps � policisté v jediný okam�ik
napoèítali ètrnáct nehod a dopra-
va od dálnice D5 po dálnici D1 se
prakticky zastavila. Znovu se
v praxi ukázalo, �e jsme vyèerpali
souèasné mo�nosti a �e souèasný
stav pøedstavuje gordický uzel.

Mnoho lidí ji� podléhá skepsi �
Vy v�ak musíte vìdìt o schùd-
ném øe�ení, pesimismus nemáte
v popisu práce�

Ano, øe�ení existuje. Je obsa�eno ve
schváleném územním plánu hlavního
mìsta. Je jím vybudování základní do-
pravní sítì, zalo�ené na dvou okruzích:
vnìj�í silnièní, který je pojmenován
jako Pra�ský, staví stát a mìl by odvést

tranzitní dopravu mimo mìsto.
Druhým �ivotnì dùle�i-
tým okruhem je vnitøní
Mìstský okruh, který sta-
ví mìsto � jeho posláním
je chránit �ir�í centrum
metropole. Tyto okruhy
jsou spojeny radiálami,
které mají umo�òovat
rychlý, bezkolizní pøí-
stup a propojení mezi
obìma okruhy. 

Je Vá� pohled
nyní, po ètyøech le-
tech ve funkci ná-
mìstka primátora,
o poznání jiný, ne�

kdy� jste pra�-
skou dopravu

vnímal jako
bì�ný obèan?

Ka�dý ob-
èan má i na øe�ení v�ech
velkých problémù v�dyc-
ky zjednodu�ující, èerno-
bílej�í názor. Nesmíme za-
pomenout, �e v rozvoji
dopravy jsme díky komu-
nismu zaspali ètyøicet let.

Musím znovu pøipomenout jedno èís-
lo, které øíkám v�dy a v�ude, v Praze
jedno osobní vozidlo pøipadá na 1,9
obyvatele, co� je zøejmì evropský pri-
mát. K tomu pøipoètìme ka�dodenní
pracovní migraci dal�ích asi 160 000
vozidel, a to v�e na pùdorysu mìsta,
které je v �ir�ím jádru vlastnì zalo�eno
pøinejmen�ím od dob Karla IV. Na�e
metropole stojí zato, aby byla chránì-
na jiným druhem silnièních staveb, ne�
aby støedem mìsta vedly ru�né tepny. 

Máte v záloze nìjaký kouzelný
recept v podobì diskutované
rychlodráhy, roz�íøení metra,
anebo jiných inspirací zahraniè-
ními modely?

Snad �ádné ze zahranièních øe�ení
není pøenositelné automaticky, bez
výhrad a nebezpeèí. Musíme jedno-
znaènì klást dùraz na mìstskou hro-
madnou dopravu. Pøipomeòme, �e
ka�dý bì�ný pracovní den pøepraví
pøes tøi miliony lidí, roènì je to více
jak jedna miliarda cestujících. Hodnì
se musí je�tì investovat právì do roz-
�iøování sítì metra a nových vozidel
vèetnì povrchových. Dále budeme
také pokraèovat v zdokonalování
Pra�ské integrované dopravy vèetnì
systémù parkovi�� P+R, navádìcích
a informaèních systémù. Právì tady
jsme od roku 1994 znaènì postoupili,
integrovaný systém zasahuje a� do
60 km od mìsta. Jsem pøesvìdèen, �e
toto jsou jediné mo�né nástroje, kdo
slibuje kouzelné recepty, �idí veøej-
nost. Jen ka�dodenní �edivou prací je
tøeba milimetr po milimetru vìci ka-
librovat a posunovat dopøedu. 

Nechcete se pøece jen vyjádøit
také k dal�ímu ze zaklínadel,
k rychlodráze? 

Její smysl nespatøuji zdaleka jen
v dopravì cestujících na leti�tì nebo do
mìsta. V souèasné chvíli za�íváme den-
nì pohyb zhruba 25 000 lidí mezi kla-
denským mikroregionem a Prahou.
A tato migrace takøka bezvýhradnì míøí

do centra po Slánské a po Evropské
v autech a autobusech. Ekologické zatí-
�ení Prahy 6 je znaèné, proto pøesunutí
dopravní zátì�e na kolejovou dopravu �
a teï znovu zdùrazòuji mezi Kladnem
a Prahou � je �ádoucí a nevyhnutelné. 

Bude ve støedu mìsta nutná
zásadní regulace automobilové
dopravy?

Pøipomenu, �e v �ir�ím centru mìs-
ta je zákaz vjezdu více jak �estituno-
vých automobilù. Pro Pra�skou pa-
mátkovou rezervaci platí omezení na
3,5 tuny. Otázkou je, jak regulovat in-
dividuální automobilovou dopravu.
Na území mìstské èásti Praha 1 byl
v druhé polovinì devadesátých let
spu�tìn projekt zóny placeného stání,
tedy jistá forma regulace dopravy
pou�itím ekonomického tlaku. Bohu-
�el, øidièi zónu pøíli� nerespektují. Je
tøeba ov�em øíci, �e stávající legislati-
va mìstským orgánùm zatím pøíli� si-
tuaci neulehèuje a proto v rozvíjení
tohoto systému prozatím nepokraèu-
jeme. V sousedních zemích, napøíklad
v Nìmecku nebo Rakousku, le�í plná
zodpovìdnost za vozidlo na tom, na
koho je zapsáno. U� jen tento fakt by
umo�nil jednoznaènìj�í postih v�ech,
kteøí se jakýmkoliv zpùsobem prohøe-
�ují proti stanoveným opatøením resp.
dopravním pøedpisùm.

Z pohledu budoucích let bude mo�-
no k zásadní regulaci pøistoupit po do-
budování rozhodných èástí Mìstské
okruhu a tudí� omezit napø. kapacitu
dne�ní Severoji�ní magistrály, protína-
jící mìsto ve vlastním støedu.

Mohl byste se pokusit o krátké
ohlédnutí za uplynulým tuctem
let, po který jste pra�ským zastu-
pitelem?

Pøece jenom dvanáct let není krát-
kým a pøehlédnutelným úsekem v �i-
votì. První volební období bylo pøe-
dev�ím vìnováno revizi v�ech
pøíslu�ných dokumentù z doby pøed
rokem 1989, vèetnì pøípravy nového

územního plánu. Zapomíná se, jak
jsme rychle zvládli adaptaci nových
zákonù vèetnì daòových, vedly se
velmi vá�nivé debaty o tom, zda se
bude stavìt metro na Èerný Most, zda
se dostaví metro do Jihozápadního
mìsta. V druhém volebním období u�
byl pøijat základní programový doku-
ment Zásady dopravní politiky mìsta,
na které navazuje Územní plán hlav-
ního mìsta a Strategický plán rozvoje
mìsta. Tøetí volební období asi budou
spí�e soudit sami volièi v nastávají-
cích komunálních volbách, ale jsem
pøesvìdèen, �e se není za co stydìt.

Podle v�eho by u� mìlo být
výraznì realizaèním. Bylo jím
skuteènì?

Podaøilo se nám zahájit výstavbu
prodlou�ení �ètvrtého céèka� pra�ské-
ho metra na sever mìsta a obdobnì
jsme zahájili výstavbu tramvajové tra-
ti na sídli�tì Barrandov. Dopravní pod-
nik jsme transformovali na moderní
akciovou spoleènost � tím nejlep�ím
argumentem je, �e za poslední roky se
podaøilo zastavit opad pou�ívání mìst-
ské hromadné dopravy, pomìr mezi ní
a individuální automobilovou dopra-
vou je zhruba 60:40 a v roce 2001 do-
konce nastal nárùst poètu cestujících. 

Jaké úkoly teï pøed Doprav-
ním podnikem je�tì stojí?

Aby mìstská hromadná doprava
byla atraktivní, musí nabízet pøíjemná
pohodlná vozidla a co je nejpodstat-
nìj�í, musí jezdit podle jízdního øádu.
To je tím hlavním lákadlem pro cestu-
jícího, který se rozhoduje, zda pou�i-
je svùj automobil, v nìm� má samo-
zøejmì své pohodlí i nepopiratelné
soukromí, anebo usedne do vozu met-
ra, do autobusu nebo tramvaje. Pokro-
èíme i v tom, aby pohodlí automobi-
listù nepùsobilo nepohodlí tìm, kteøí
cestují hromadnou dopravou � jedná
se pøedev�ím o v�echny druhy a zpù-
soby preference MHD ve vlastním
provozu. (vf)

�ádný kouzelný recept nikdo z nás v rukávu nemá,
øíká o problémech svého �resortu� námìstek primátora ing. Martin Hejl (ODS).

RNDr. Igor Nìmec právì pøed
nìkolika dny slavil 43. narozeni-
ny. Je studovaným matemati-
kem, ale záhy vstoupil do vyso-
ké politiky: v letech 1991�92 byl
ministrem státní kontroly ÈR,
v letech 1993�96 ministrem vlá-
dy ÈR a vedoucím Úøadu vlády
ÈR. Pøesun na pra�skou radnici
rozhodnì nepokládá za kariérní
sestup � naopak, nazývá ho pøí-
jemným vývojem od abstraktní-
ho ke konkrétnímu. Jako radní
hlavního mìsta Prahy má na sta-
rosti kulturní �ivot, cestovní
ruch, rozvoj sportu a tìlovýcho-
vy, veletr�ní a kongresové aktivi-
ty. Pøedsedá komisím, které roz-
hodují o udìlování grantù.

Nastupoval jsem s tím, �e je v Praze
potøeba v oblasti cestovního ruchu za-
vést informaèní systém, oznaèující pa-
mátky a kulturní místa. Ten tu evident-
nì chybìl. Kdy� zvá�íte, �e Praha je
sedmým nejnav�tìvovanìj�ím mìstem
v Evropì, tak si dobré orientaèní zna-
èení pro turisty rozhodnì zaslou�í. De-
set let se mluvilo o tom, �e to nejde,
a vidíte � dnes se podle turistických �i-
pek chodí a funguje to.

Co ve sportu?
Jako �pra��tí kluci� jsme se honili

za míèem po �kvárových høi�tích.
Dodnes vidím tu spoustu prachu a cí-
tím �kváru zadøenou do kolen. Zamì-
øil jsem se na to, aby taková høi�tì po-
stupnì zmizela. Proto jsou po celé
Praze budována pøedev�ím �kolní

høi�tì a veøejnì pøístupné plochy
s umìlým povrchem, které nejen
svým vzhledem lákají ke sportu, ale
také �etøí nohy a odpovídají hygienic-
kým normám. Myslím si, �e mo�nos-
tí zasportovat si � a� u� pro dìti, mlá-
de� nebo nej�ir�í veøejnost � neustále
pøibývá a �e se tento problém daøí po-
stupnì øe�it.

V oblasti kultury se ov�em
tìch úkolù dá pøedpokládat pøe-
ce jenom nejvíc�

To máte pravdu. Mìsto spravuje 
21 pøíspìvkových organizací, z toho
je 15 divadel. Dále jsou to investice
do kulturních zaøízení a grantový sys-
tém. Tak rozsáhlý poèet spravova-
ných organizací je zvlá�tností Prahy.
Pro srovnání: kupøíkladu Vídeò má
na starosti pouze 1 divadlo� V sou-
èasnosti je v Praze zahájen projekt
transformace mìstských divadel. Ten
se týká zatím 4 divadel a mìní jejich
právní subjektivitu. Oè jde: divadla
za stejné peníze, které dostávaly od
mìsta, získají prostor pro plnou sa-
mostatnost v rozhodování. To umo�-
ní, kupøíkladu, aby vynikající herci
nebyli placeni podle úøednických ta-
bulek, ale dostalo se jim odpovídají-
cího ocenìní.

Tak�e i divadla vlastnì pøejdou
na grantový systém�

Ano. S tím souvisí i zavedení tak-
zvaných ètyøletých grantù. V tom
máme prvenství, v Èeské republice je
udìluje pouze Praha. Umìleckým sou-
borùm, které vykazují stabilnì vyso-
kou umìleckou úroveò, dáváme místo

jednoletého grant na ètyøi roky, co� je
pro umìleckou tvorbu vlastnì solidní
záruka jistoty.

Kolik penìz vlastnì v grantech
Praha rozdìluje?

70 milionù Kè. Granty jsou rozèle-
nìny do jednotlivých tematických
okruhù tak, aby podporovaly co nej�ir-
�í �ánrové spektrum vèetnì alternativ-
ní kultury. Co� znamená � dát Pra�a-
nùm co nej�ir�í nabídku kulturních
aktivit, která bude zároveò �etrná i pro
jejich kapsu.

Je hezké pokládat Prahu za
kulturní velmoc. Ale není to tro-
chu pøehnaný optimismus?

Ne. Mìsto na kulturu pøispívá pìti
procenty svého rozpoètu. V tom sne-
se srovnání pouze Paøí�. Kromì Paøí-
�e �ádné mìsto v Evropì tolik pro-
cent ze svého rozpoètu v oblasti
kultury jako Praha neinvestuje. Pro
nás to letos znamená pøes 1 miliardu
korun, co� je èástka, která mù�e lec-
koho pøekvapit. To jenom v televiz-
ních debatách se dozvídáme, jak je
kultura popelkou a jak je u politikù na
posledním místì�

Vy opravdu nemáte problém
u svých kolegù prosadit kulturu
do popøedí zájmu? Nemusíte
s nimi trochu bojovat?

To víte, �e ano. Ale chápu, �e jsou
i jiné priority. V�ichni víme, �e po-
kud Praha nebude mít napøíklad sil-
nièní okruh, tak se zadusí. Tak�e nì-
které vìci mají pøednost. Ale na
druhou stranu � v�dycky jsme se do-
hodli.

Kdy� se ohlédnete, splnil jste
v�echny svoje hlavní úkoly?

Jedna vìc mne stále mrzí, a tou je 70
let neøe�ený problém s pøemístìním
Slovanské epopeje do Prahy. To
bylo ostatnì jedním z bodù
závìti Alfonse Muchy.
Mucha toti� své dílo vì-
noval Praze a mìl pod-
mínku, aby bylo v Praze
umístìno. Chtìl jsem
Muchùv odkaz naplnit
je�tì v tomto volebním
období. Neumíte si
ale pøedstavit,
s jakými pøe-
ká�kami jsem
se pøi tom setkal.
Mohu vám v�ak
slíbit, �e to roz-
hodnì nevzdám.

Je nìco, co
Vás  v práci
hodnì mrzí,
nebo pøí-
mo vylo-
�enì
�tve?

Vlastnì ani ne. Podívejte se, já jsem
v politice u� dvanáct let, pøekonávání
pøeká�ek a øe�ení problémù je neod-
myslitelnou souèástí toho, co dìlám.

Práce pro Prahu je z tìch mých
období rozhodnì nejzajíma-

vìj�í a jsem rád, �e mì
osud vedl právì touto
cestou. V pra�ském za-
stupitelstvu jsem urèitì
jedním z nejspokoje-

nìj�ích politikù. (cyk)

Byl jsem ministrem, ale práce pro Prahu je zajímavìj�í!
Podle radního RNDr. Igora Nìmce (ODS) je Praha po Paøí�i nejkulturnìj�ím mìstem v Evropì.

Foto: Jan Mihalièek
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Faktem je, �e na nedostatek kulturní-
ho vy�ití si Pra�an stì�ovat nemù�e.
Málem je to naopak: zdej�í nabídka je
tak mohutná, �e se v ní èlovìk ztrácí.
Zatímco v jiném mìstì chodíte do �své-
ho� divadla, mù�ete sledovat vývoj
�svého� orchestru a kdy� v muzeu otev-
øou novou výstavu, pro�íváte to jako
událost, v Praze vás nutnì zavalí pocit,
�e nejste s to udr�et krok. K tomu, aby
èlovìk pøekonal televizní lenivost a vy-
dal se do divadla nebo na koncert, tu pak
mnohým paradoxnì chybìjí nejèastìj�í

malomìstské motivace: pospolitost, po-
tøeba ukázat se pøed známými, vìdomí
nìèeho nev�edního a sváteèního. Zej-
ména onen krásný pocit venkovanù,
kdy� jedou �za kulturou do Prahy� Pra-
�an neza�ije. Co� je obèas �koda.

Postavení kulturní metropole Praze
ale rozhodnì neupøeme. Ostatnì, ne-
vzniklo samo sebou. Hlavní mìsto po-
skytuje ka�doroènì ze svého rozpoètu
kolem 5 % na kulturu vèetnì oprav pa-
mátek a v�ech investic, co� je pomìrnì
�tìdré � zejména v porovnání s péèí stá-
tu, ale i v porovnání s jinými evropský-
mi velkomìsty. Praha v oblasti kultury
zøizuje øadu pøíspìvkových organizací,
napøíklad Symfonický orchestr hlavní-
ho mìsta Prahy FOK, Galerii hlavního
mìsta Prahy, 15 divadelních scén, Mu-
zeum hlavního mìsta Prahy, Národní
kulturní památku Vy�ehrad, Mìstskou
knihovnu (56 poboèek), Filmový pod-
nik, Hvìzdárnu a planetárium, Výsta-
vi�tì, Pra�skou informaèní slu�bu,
Obecní dùm. Jako samostatný odbor
magistrátu pùsobí Archiv hl. m. Prahy.

Krom pøímého spravování v�ech
tìchto institucí je Praha spolupoøadate-
lem desítek akcí a od roku 1996 také

udìluje v oblasti kultury granty. Tìmi
podporuje profesionální divadelníky,
hudebníky èi taneèníky, ale také ne-
profesionální skupiny èi soubory, a to
v nesmírnì �iroké �kále. Podle slov
radního Igora Nìmce mìsto nechce
uplatòovat direktivní politiku a urèo-
vat, které �ánry jsou vhodnìj�í a které
ne: výsledkem radnièní politiky má být
co nejpestøej�í nabídka pro Pra�any.
Peníze na to zatím jsou, a tak ten, kdo
nabídne smysluplný projekt, bez po-
moci vìt�inou nezùstane.

To, jak funguje podpora pra�ského
kulturního �ivota, vìt�inou Pra�an ani
nevnímá. Málokoho toti� napadne, �e
tøeba na vstupenku do divadla pøispívá
mìsto èástkou, která mnohdy dalece
pøevy�uje to, co sami zaplatíte v po-
kladnì, a �e právì to nejlep�í umìní by
náv�tìvníci ze své kapsy nikdy nezapla-
tili. Kdy� jsme listovali seznamem kul-
turních akcí, které mìsto jen v mìsíci
bøeznu nìjakým zpùsobem podpoøilo,
napoèítali jsme jich 65: koncerty a hu-
dební veèery, tématické akce pro �koly,
kni�ní a fotografické výstavy, divadelní
pøedstavení, taneèní pøedstavení, panto-
mima, divadlo pro dìti, filmová pøe-
hlídka� Roènì se grantových smluv
uzavírá pøes dvì stovky a za tím v�ím je
spousta práce. Patrnì se daøí, nebo� ji
bì�ný obèan témìø nepozoruje.

Pra��tí zastupitelé 
ke kultuøe

Podle na�í ankety, v ní� jsme oslovi-
li v�echny politické kluby na pra�ské
radnici, se kultura zdá být jednou
z mála oblastí, v ní� si politici docela

rozumìjí. V�ichni se shodují v tom, �e
Praha je významným kulturním cent-
rem Evropy a �e reprezentace mìsta to
nesmí brát na lehkou váhu. Mnozí také
podobnými slovy naznaèují, �e vláda
na kulturu pøispívá ostudnì málo
a mìsto na to doplácí. MUDr. Marián
Ho�ek (KDU-ÈSL, ODA, DEU): �Za
nedostaèující pokládám vkládané pro-
støedky do dlouhodobì zanedbávaných
památek, zejména církevních, které
tvoøí podstatnou èást pra�ského �ge-
nia loci�. Ze strany státu je financí ne-
dostatek a mìsto do znaèné míry su-
pluje jeho roli � zejména, kdy� výtì�ek
z turismu se nedostává pøímo do po-
kladny mìsta.� JUDr. Franti�ek
Hoffman (KSÈM): �Do kultury celo-
státnì jde velice málo penìz. Odrazem
toho je èasto slo�itá dostupnost nìkte-
ré zábavy pro lidi. Ceny vstupenek na-
pøíklad do nìkterých divadel, na kon-
certy, jsou pøíli� vysoké.�

Rozdìlování penìz pokládají zastu-
pitelé za vìc sice nesnadnou, ale dobøe
zvládnutou. Doc. ing. Zdenìk Trojan
(ÈSSD): �Pøíslu�né odbory magistrá-
tu, zodpovìdní radní, výbory zastupi-
telstva a grantové komise a v koneèné
fázi rada a zastupitelstvo se sna�í, aby
peníze do kultury �ly správným smì-
rem a aby bylo respektováno hledisko
vyvá�ené podpory v�ech kulturních ob-
lastí.� Ing. Franti�ek Stádník
(ODS): �Domnívám se, �e Praha do-
stateènì zaji��uje, aby ka�dý mohl na-
jít v kulturní nabídce hlavního mìsta
to, co je mu blízké a co ho zajímá.�

Kupodivu i opozice míní, �e mìsto
vesmìs dává peníze tam, kam má, co�
bychom o jiné oblasti ne� o kultuøe pa-
trnì nesly�eli. F. Hoffman: �Peníze
radnice podle mého názoru putují ve
vìt�inì pøípadù správným smìrem. Bo-
hu�el jich je nedostatek, tak�e nemo-
hou být uspokojeny v�echny potøeby
a nutnì musí existovat dojem, �e pení-
ze putují jinam ne� by bylo potøeba.
Jako opozièní politik musím objektivnì
vysoce kladnì hodnotit práci odboru
kultury ZHMP.� Výjimkou je názor
MUDr. Michaela Hví�ïaly (US):
�Zpùsob a struktura financování by se
mìly zmìnit. Nìkteré projekty jsou ex-
trémnì finanènì nároèné � jako pøí-
klad lze uvézt rekonstrukci �vandova
divadla (døíve Labyrint) dosud ve vý�i
témìø dvì stì milionù korun, dotace
nìkterým divadlùm (jako je tøeba Hu-
dební divadlo v Karlínì: 55 milionù
korun na bì�ný provoz a 50 milionù
korun na rekonstrukci). Mìstské finan-
ce do tìchto projektù by mìly být pod-
statnì ni��í. Na druhé stranì toti�
chybìjí peníze na znovuobnovení vý-
znamných památkových objektù, jako
tøeba Colloredo-Mansfeldský palác
nebo Karlùv most.�

Opozice také víc akcentuje dùle�i-
tost alternativní kultury. Marián Ho-
�ek: �Z hlediska �ivota obyvatel má
velký význam i podpora malých forem
divadel, amatérských souborù a ji-
ných kulturních aktivit. Zde je obrov-
ský prostor pro roz�íøení úèasti mìsta
na vytváøení pestøej�í nabídky.� Mi-
chael Hví�ïala: �Nedostateèná je
i podpora workshopù zaèínajících
umìlcù, které by slou�ily napøíklad
k zlid�tìní pra�ských sídli�� a býva-
lých industriálních zón.�

Koalièní politici si samozøejmì svo-
ji práci pochvalují. F. Stádník: �Za
toto volební období jsme v oblasti kul-
tury udìlali velký kus práce�� Dùka-
zem je mimo jiné suma penìz, rozdì-
lovaných v grantech: �První granty
byly v celkové vý�i 16,5 mil. Kè a na
rok 2002 jsme schválili v rozpoètu
èástku 70 mil. Kè. Dal�í oblastí, kterou
se mù�eme pochlubit, jsou rekonstruk-
ce. Stavíme ve Stodùlkách depozitáøe
pro Muzeum hl. m. Prahy, opravujeme

areál ve Ctìnicích, který by mìl slou�it
jako kulturní centrum. Náv�tìvníkùm
byla zpøístupnìna Petøínská rozhled-
na. Ka�dý rok se otevírají po rekon-
strukci dal�í poboèky Mìstské knihov-
ny. Nesmím zapomenout ani na
divadla � napø. nové divadlo ABC, Mi-
nor.� A pochlubit se dá i tím, co opo-

zice kritizuje: �Je�tì v leto�ním roce
by mìlo být otevøeno �vandovo diva-
dlo. Pøipravujeme také rekonstrukci
Hudebního divadla v Karlínì, která by
mìla být zahájena v leto�ním roce.�

�havé téma: 
Transformace 

pra�ských divadel
Abychom to upøesnili: téma je �havé

pøièinìním nìkterých médií, která sle-
dovala zejména kauzu Divadla Kome-
die. O �havou novinku jinak rozhodnì
nejde, naopak � je to pøíbìh pomìrnì
dlouhodobý. Struènì bychom ho moh-
li popsat zhruba dvìma liniemi. Tou

první je fakt, �e mìsto od roku 2000
poskytuje profesionálùm ètyøleté gran-
ty, co� je v èeských zemích novinka.
Ètyøletý grant umo�òuje umìleckou
existenci ponìkud lépe ne� peníze vy-
mezené jen na jeden rok, nebo� dává
vìt�í jistotu; mìsto ov�em na sebe bere
vìt�í riziko: pokud by se peníze inve-

stovaly �patnì, ztráta bude citelnìj�í.
Druhou linií je jisté uvolnìní vztahu
mezi mìstem a divadly. Ne, �e by mìs-
to svá divadla tak moc øídilo, nicménì
tøeba herci byli (a v divadlech pøed
transformací je�tì jsou) placeni jako
úøedníci: podle tabulek � èím víc let
praxe, tím lépe, nic víc, nic ménì.
�pièkové herce takový systém neza-
platí a divadlo je pak ztrácí. Praha se
rozhodla vztah k divadlùm zmìnit: dá-
vat jim stejné peníze, ale pøitom jim
dopøát vìt�í svobodu. Zní to v dne�ní
dobì podezøele, ale podle èetných uji�-
tìní to tak opravdu je.

Øeditel Divadelního ústavu Ondøej
Èerný: �Transformace pra�ských di-
vadel je proces, který se pomalu zaèí-
ná daøit nastartovat. Podle mého ná-

Buï kultura nikoho nezajímá, nebo jsou v�ichni spokojeni
Ten ponìkud kontroverzní titulek vychází z ponìkud kontroverzní

skuteènosti. Kdy� jsme vyhlásili téma �Byty v Praze�, byli jsme pøí-
mo zaplaveni mno�stvím dopisù. Téma ��ivotní prostøedí� o mìsíc
pozdìji se setkalo s výraznì ni��ím zájmem a �Kultura� skonèila
málem na bodu mrazu. Vìru vás nijak netrápí. Tøeba je to dobøe.



9DUBEN 2002

Téma mìsíce: Kultura v Praze
zoru je pøipraven v zásadì dobøe.
Bude ov�em velkým oøí�kem dokázat
i v té rovinì administrativní uvést do
pohybu model, který nevychází z úøed-
nických rozhodovacích mechanismù,

ale má charakter jakéhosi grémia, kte-
ré doporuèuje jednak dotace a do bu-
doucna i jakousi strategii hlavního
mìsta v oblasti divadel. To je vùbec
dùle�ité: aby se transformace opøela
o dlouhodobou strategii. Tím se také
Pra�anùm dá najevo, �e transformace
skuteènì není o tom, aby magistrát
u�etøil peníze na pra�ských divadlech,
z èeho� je èasto podezírán. Je dobré si
také uvìdomit, �e cílem transformace
není promìnit nìjak zásadnì divadelní
mapu Prahy. Divadelní prostøedí v tuto
chvíli v Praze po mém soudu funguje
optimálnì."

Radní Igor Nìmec: �Pro bì�ného di-
váka se nezmìní nic. Vlastnì se dokonce
situace dostane do normálu: normální
divadlo toti� nemá být øízeno magistrá-
tem. Díky transformaci budou divadla
moci s penìzi hospodaøit ne jako úøad,
ale tak, jak uvedou v projektu.�

Ondøej Èerný: �Divadla by mìla
mít i nadále jakési pøednostní právo na
dotace, aby mohla plnit svoji veøejnou
slu�bu. Rozhodnì by nemìlo dojít
k rozmazání hranice mezi komerèní
a nekomerèní sférou. Já jsem ale pøe-
svìdèen, �e skuteènì jde o zmìnu, kte-
rá pra�skému divadlu pomù�e, aby se
chovalo nezávisleji, aby se chovalo
svobodnìji, aby bylo ve svém provozu
ménì svazováno úøedními omezeními.
Aby bylo zdravìj�í a sebevìdomìj�í.�

Jaké výsledky transformace pøinese,
poznáte nejlépe sami. Pokud ov�em
budete chodit do pra�ských divadel.

Pøíklad vztahu 
mìsto � kultura: 

Pra�ský studentský 
orchestr

Pra�ský studentský orchestr existu-
je bezmála 50 let. Není to orchestr
profesionálù: pro�lo jím pøes 1 400
studentù v�ech mo�ných �kol a obo-
rù, od základní �koly a� po �koly vy-
soké (v souèasnosti prý mezi nimi
dominují budoucí lékaøi). Rádi si
v nìm zahrají i studenti ze zahranièí,
kteøí v Praze doèasnì pobývají. Je
unikátní v tom, �e vychází skuteènì
ze zájmu úèastníkù, nepoøádá �ádné
konkurzy èi pøijímací øízení � a úro-
veò je pøitom profesionální. S or-
chestrem se nebojí vystoupit ani re-
nomovaní sólisté (napø. klavíristka
Christiane Engel, vnuèka Alberta
Schweitzera), peèují o nìj nadaní di-
rigenti (napøíklad Ondøej Kukal, dnes
jeden z nejvýznamnìj�ích, nebo sou-
èasný �éfdirigent Jakub Hrù�a),
a pøedev�ím violoncellista prof. Mir-
ko �kampa.

Intendantka Martina Jesenská
zdùrazòuje také jistou raritu: �Pøesnì
na den od prvního koncertu v roce
1957 se povedlo zadat Rudolfinum

a po 45 letech v nìm uspoøádáme
Koncert generací. Orchestr pozve
k úèinkování své bývalé èleny, co�
bude, myslím, dost mimoøádný zá�itek.
V programu jsou skladby E. Griega

a B. Martinù, ale také slavná Carmen-
suita na Bizetovy motivy v úpravì Ro-
diona �èedrina, který, jak doufáme,
bude osobnì pøítomen. Koncert zaèíná
v Rudolfinu 27. dubna v 15 hodin, tak-
�e ho je�tì stihnete.�

Pra�ský studentský orchestr fungu-
je jako obèanské sdru�ení a kromì
svých koncertù poøádá také meziná-
rodní Festival studentských orchestrù,
letos u� podeváté. Festival se prosla-
vil a zájem o nìj je obrovský. Existo-
vat mù�e díky podpoøe hlavního mìs-
ta: to jej zaøadilo do takzvaných
�áèkových� festivalù a tudí� jej pravi-
delnì dotuje, co� je pro poøadatele
velmi dùle�ité. Mù�e tak existovat
jedna z nejkrásnìj�ích forem èinnosti
mladých lidí.

To, na co se penìz nedostává, je takz-
vaný stálý provoz. V�ichni, kteøí s or-
chestrem pracují, to sice èiní zadarmo,
nicménì to u� pøestává staèit: citelnì jim
� zejména ve styku se zahranièím � chy-
bí profesionální vybavení a zázemí.
Granty, a� u� od mìsta nebo od státu, se
soustøeïují zatím spí�e na jednotlivé
akce ne� na trvalé fungování. Ale i to se,
jak u� víme, zaèíná pomalu mìnit.

Výsledek víceletého
grantu: GONG dìtem
Mo�ná i va�e dìti za�ily onen typic-

ký zvuk nefal�ovaného gongu, kterým
pan Loudil svolává ve foyer divadla
Gong sváteènì naladìné náv�tìvníky
do sálu, aby pøedstavení mohlo zaèít.
My�lenka vyu�ít zdej�í prostor jako
scénu orientovanou na dìtské diváky

vznikl pøed tøemi lety: tvùrci z Divadla
AHA! a Divadla GONG tehdy dali do-
hromady projekt s názvem Gong dì-
tem. Repertoár obou divadel poèítá
s diváky od pøed�kolního vìku a� po
studenty støedních �kol, pro které se
hrají jak dopolední pøedstavení ve
v�edních dnech, tak tzv. Pohádkové ví-
kendy. Jak je patrné z plakátkù, vstup-
né je rovnì� skoro pohádkové: 30 Kè.

Právì probíhající sezona nabídla
kromì repríz star�ích titulù (mezi nì
patøí mj. klasické pohádky Dlouhý, �i-
roký a Bystrozraký, Pøíhody Ferdy
Mravence, Chytrá horákynì, ale také
napø. Tancovaèka Slawomira Mro�ka
èi Nestroyùv Provaz o jednom konci)
také premiérová nastudování inscenací
z tradièního divadelního repertoáru.
Divadlo AHA! se obrátilo k dramatice
A. P. Èechova hrou Svùj k svému, Di-
vadlo GONG uvede v premiéøe hru W.
Gibsona Dva na houpaèce.

V rámci projektu, podpoøeného ví-
celetým grantem mìsta a mìstské èás-
ti Praha 9, se u� odehrálo 160 pøedsta-
vení pro 19 500 dìtí.

Kde granty nestaèí:
pra�ská YWCA nebude
mít støechu nad hlavou

Zkratka YWCA pùvodnì znamená
�Køes�anské sdru�ení mladých �en�.
Dnes u� je to název vpravdì historic-
ký, nebo� oznaèuje obèanské sdru�ení
s pùsobností mnohem �ir�í. YWCA je
mezinárodní organizace, sídlo má
v �enevì, existuje u� pøes sto let (u nás
od roku 1919 díky iniciativì Alice Ma-
sarykové, dcery prezidenta Masaryka)
a ve svìtì má asi 25 milionù èlenù.
V Praze �Ivku� najdete ve Vr�ovicích,
v tamním zámeèku. Její èinnost je ur-
èena pøedev�ím �enám a nabízí to, co
opravdu jinde nenajdou: tøeba mamin-
ky na mateøské dovolené mohou pøi-
vést své dìti do zdej�í �kolièky a pøi-
tom se samy vìnovat nìjaké spoleèné
èinnosti, pøedev�ím vzdìlávání. Uèí se
tu práci s poèítaèem, jazykùm, ale
i øadì dovedností, je� se pak hodí v do-
mácnosti. A dobré je i to, �e nezùstá-
vají s dìtmi samy: vzájemný kontakt je
cenný, stejnì jako výmìna zku�eností.
Za zmínku ov�em stojí také klub seni-
orek: scházejí se v nìm toti� dámy, pro
nì� osmdesátka není �ádný vìk, deba-
tují nad výtvarným umìním, poezií èi
prózou (vìøte, zahanbily by i leckteré-
ho profesionála) a zvou si zajímavé
osobnosti k besedám. To v�echno se
dìje levnì (nebo� lektoøi i vedení jsou
pøedev�ím fandové) a s nad�ením: 
33 kurzù, krou�kù a klubù, celkem 

19 nejrùznìj�ích èinností, které pravi-
delnì ka�dý týden nav�tìvuje okolo
260 lidí v�eho vìku.

Jistì, �e takové èinnosti vìt�inou
v�ichni fandí. Jenom�e to nìkdy nestaèí:
z vr�ovického zámeèku chce zdej�í mìst-
ská èást vybudovat reprezentativní pro-
story a tak YWCA se svými 555 èleny se
má do kvìtna odstìhovat jinam. Ale
kam? K èinnosti potøebuje 8 uèeben, sál
a 2 kanceláøe, nemluvì o tom, �e mamin-
ky by mìly mít kam dávat koèárky�

YWCA ve své stoleté historii nìko-
likrát musela �skonèit� z politických
dùvodù, pøièem� leccos ze svého majet-
ku dosud nedostala zpátky. Paradoxnì jí
teï hrozí � pøese v�echnu podporu
vèetnì mezinárodní � zastavení èinnos-
ti z dùvodù ekonomických. A proto�e
díky aktivitì zdej�ích �en sídlí v Praze
Evropská kanceláø YWCA, budou
o tom vìdìt na celém svìtì. I to je jeden
z pøíbìhù pra�ské kultury. Doufejme, �e
je�tì neukonèený.

I v Bruselu vnímají 
Prahu pøedev�ím jako

kulturní metropoli
�Pokud si lidé v Bruselu doká�í za-

øadit Prahu na mapu, vnímají ji jako
mìsto s obrovským kulturním bohat-
stvím. A pokud Prahu ji� nav�tívili,
vzpomínají na nezapomenutelnou at-
mosféru,� øíká Jan Bláha, který se na
pra�ském magistrátu stará o zastoupe-
ní hlavního mìsta v Bruselu.

Praha nedávno zakoupila v Bruselu
dùm a hodlá v nìm vybudovat svùj
zastupitelský úøad. Není náhodou, �e
k dosa�ení respektované pozice mezi

evropskými mìsty a k vytvoøení po-
tøebné sítì kontaktù hodlá vyu�ít prá-
vì svùj kulturní potenciál. V plánu je
organizování atraktivních kulturních
akcí, pøedev�ím koncertù, výstav
a vzdìlávacích aktivit, a to v rámci
spolupráce Prahy a partnerského re-
gionu (poka�dé jiného). Takové akce
by mohly být pøíle�itostí napøíklad
pro jednání hospodáøských komor
Prahy a partnerského regionu a navíc
by se na jejich pozadí mohla konat
setkání s nejvýznamnìj�ími osob-
nostmi bruselského kulturnì-politic-
kého �ivota. Nosnou my�lenkou to-
hoto zámìru je toti� fakt, �e
atraktivní kulturní akce (napø. kon-
cert Concertgebouw of Amsterdam
poøádaný spolu s Amsterdamem,
a podobnì), slavní umìlci a význam-
né kapacity (napø. M. McGreat, øedi-
tel konferencí Evropského parlamen-
tu, F. Jacobs, významný autor knih
o institucích EU�) pøilákají vysoce

postavené èinitele evropských insti-
tucí do Pra�ského domu.

Zámìr poøádat akce tohoto druhu je
zcela ojedinìlý a v�ichni, kterým byl
v Bruselu tento �plán� pøedstaven,
oceòují pøedev�ím skuteènost, �e
mìsto � region kandidátského státu
pøichází do Evropy nìco nabídnout,
nikoliv jenom �ádat peníze z evrop-
ských fondù. A Praha rozhodnì co na-
bídnout má.

�
Budeme-li za kulturu pokládat pøe-

dev�ím divadla, výstavní èi koncertní
sínì, kina, mueza a pøedná�kové
místnosti, pak Praha nebude mít
v na�í republice konkurenci, a do-
konce si skvìle povede i v konkuren-
ci evropské. Do velké míry platí, �e
kultura v Praze je vrcholem celé èes-
ké kultury: sídlí tu na�e nejlep�í or-
chestry i komorní soubory (ve vá�né
hudbì jsme pøece jen stále svìtová
velmoc), stahují se sem nejlep�í her-
ci (i kdy� mìstem divadelníkù je také
Brno a Ostrava), je tu nejbohat�í zá-
zemí pro operu i balet� Snad jenom
výtvarníci se tolik necentralizují, ty
najdete v celé republice, a také pod-
houbí pro tvorbu básníkù v Praze
není nejsilnìj�í � to mají lep�í
v Brnì.

Pokud ov�em chceme slovu �kultu-
ra� rozumìt v �ir�ím slova smyslu, pak
musí nutnì zahrnovat tøeba i vzájem-
nou ohleduplnost, slu�nost, úctu k èlo-
vìku, naslouchání druhým, snahu
o porozumìní. Dobrou komunikaci
mezi obèany a úøady i mezi obèany
navzájem. V tom my Èe�i je�tì moc
slavní nejsme � a zejména hlavní mìs-
to tu nemù�e slou�it za vzor. Tak�e
i v oblasti kultury má Praha je�tì mno-
ho pøed sebou.
Dvojstranu pøipravil Pavel Ryjáèek

Foto: Karel Cudlín a archiv 
Pra�ského symfonického orchestru

O. Sekora, P. Kraus: Pøíhody Ferdy Mravence (Divadlo AHA!) Foto: Jan �ilar



Za posledních 10 let rostla
v Praze doprava závratným
tempem. Nové dopravní in-
vestice, jako je napøíklad pøi-
pravovaný Pra�ský okruh na
severozápad od mìsta, jsou
nutné. O pøítomnosti a bu-
doucnosti dopravy v hlavním
mìstì hovoøí ing. Ladislav
Pivec, øeditel Ústavu doprav-
ního in�enýrství hlavního
mìsta Prahy.

Jak hodnotíte vývoj v ob-
lasti nárùstu automobilové
dopravy v hlavním mìstì za
posledních deset let?

Po roce 1989 rostl poèet auto-
mobilù i intenzity automobilové
dopravy v Praze takovým explo-
zivním tempem, které nemá v Ev-
ropì témìø obdoby. Celkový poèet
motorových vozidel registrova-
ných na území Prahy výraznì rostl
a� do roku 1999, v posledních le-
tech se nárùst zastavil. Ke konci
roku 2001 bylo v Praze evidováno
761 tisíc motorových vozidel
a z toho 628 tisíc osobních auto-
mobilù. To znamená, �e v souèas-
nosti pøipadá v Praze osobní auto-
mobil na 1,9 obyvatele.

V uplynulých deseti letech na-
rostl automobilový provoz v Pra-

ze více, ne� za pøedcházejících
100 let existence automobilismu
vùbec. Motorová vozidla ujedou
na území hlavního mìsta Prahy
bìhem prùmìrného pracovního
dne v souèasnosti celkem pøes
17 milionù kilometrù.

Mù�ete charakterizovat
vývoj v poètu zranìných
a mrtvých na pra�ských uli-
cích a cestách za posled-
ních deset let?

Z posouzení dlouhodobìj�ích
trendù ve vývoji dopravní neho-
dovosti je mo�né konstatovat, �e
v 60. a� 80. letech byla dlouhodo-

bá tendence vývoje nehodovosti
relativnì pøíznivá, nebo� poèet
dopravních nehod zhruba odpoví-
dal vývoji dopravních výkonù
a zvy�oval se pomaleji ne� do-
pravní výkony.

Od roku 1990 a� do roku 1999 se
základní tendence vývoje zmìnila
v nepøíznivou, nebo� dopravní ne-
hody zaèaly pøibývat rychleji ne�
dopravní výkony. Celkový poèet
nehod v letech 1991�1999 vzrostl

o 145 %, zatímco dopravní výkon
se zvý�il �pouze� o 119 %. Tím
vzrùstala i míra nehodového rizika,
vyjádøená ukazatelem relativní ne-
hodovosti (poètem nehod pøipada-
jícím na milion ujetých vozokilo-
metrù). V posledních dvou letech
v�ak do�lo k potì�itelnému a dou-
fejme, �e trvalému, zlomu. Poèet
nehod se významnì sní�il i pøi dále
pokraèujícím nárùstu automobilo-
vého provozu, tak�e se míra neho-
dového rizika vyjádøená relativní
nehodovostí rovnì� sní�ila.

Jaké kroky by se podle
Vás mìly uèinit ke zlep�ení

dopravní situace v hlavním
mìstì?

Pøedev�ím by to mìly být kroky
zásadní, které veøejná správa mìsta
ke zlep�ení dopravní situace ve
mìstì ji� dlouhou dobu soustavnì
dìlá. Napøíklad investièní výstavba
� zejména výstavba metra a mìst-
ského okruhu, dotace provozu hro-
madné dopravy osob, regulace pøí-
stupu automobilové dopravy do
centra mìsta, podpora výstavby

Pra�ského okruhu financovaného
státem apod. Kromì nich by to
v�ak mìla být je�tì nìkterá dal�í
opatøení, jako je také výrazné zlep-
�ení úrovnì dozoru nad dodr�ová-
ním pravidel silnièního provozu
a v�ech místních opatøení, která ve-
øejná správa mìsta pøijala. 

Jaké pøipravované do-
pravní investice v Praze po-
va�ujete za nejdùle�itìj�í?

Hlavní mìsto Praha investuje
v souèasné dobì do rozvoje svého
dopravního systému velké finanè-
ní èástky, a to hned v nìkolika
rozhodujících smìrech. Probíhá
výstavba IV. provozního úseku
trasy C metra z Hole�ovic do
Ládví na severní terasu mìsta, za-
hájena byla výstavba nové tram-
vajové tratì ze Zlíchova do oblas-
ti sídli�tì Barrandov a znaèné
prostøedky jsou vynakládány na
obnovu vozového parku metra
a autobusové dopravy. Z komuni-
kaèních staveb je tøeba uvést ze-
jména výstavbu západní èásti
mìstského okruhu v úseku Smí-
chov � Barrandovský most a vý-
stavbu vnìj�ího Pra�ského okru-
hu, jeho� investorem je stát.

Hlavní prioritou probíhající
celkové rekonstrukce komunikaè-
ního systému mìsta zùstane je�tì
po dlouhou dobu dokonèení vý-
stavby obou komunikaèních
okruhù. V nejbli��ím období, tj.
po dokonèení spojení Strahovské-
ho tunelu s Barrandovským mos-
tem, bude proto nejdùle�itìj�ím
úkolem vybudovat èást mìstské-
ho okruhu le�ící v severozápadní
èásti mìsta, tj. úsek Strahovský
tunel�Pelc-Tyrolka. U okruhu
Pra�ského potom pøedev�ím úsek
Ruzynì�Bøezinìves. (rap)

Høí�ní lidé mìsta pra�ského 
aneb Z lehèích pøíbìhù mìstské policie 

v nìkolika uplynulých týdnech

V drogerii na Vinohradské ulici pøistihli zákazní-
ka, jak si pod bundu schovává ètyøi kusy �iletek
Mach za tisíc sto �estnáct korun. Pøivolaní strá�ní-
ci po nìm �ádali vysvìtlení. Mu� odvìtil, �e nemá
�ádné doklady a krade z hladu. Pak prozradil, �e
mu je jednadvacet let a je z Ukrajiny. Strá�níci ho
pøedali Policii ÈR�

Skupinka tøí sprejerù èernou barvou zkrá�lo-
vala betonovou zeï tramvajového náspu u mos-
tu pøes Vltavu. Byli do díla tak zahledìni, �e si ani
nev�imli strá�níkù z Prahy 7, kteøí procházeli
okolo nich. Strá�nici si v klidu vyfotili vytvoøená
díla a omezili trojlístek na osobní svobodì�

Ve dvì hodiny ráno v�ímavý obèan oznámil
strá�níkùm z Prahy 1, �e pøed chvílí vidìl v ulici Na
Mùstku, jak se mezi sebou rve pøibli�nì osm osob.
Strá�níci se okam�itì vydali na uvedené místo
a spatøili zde �est osob, které se mezi sebou str-
kaly. Trojlístek Bulharù, který napadl pøítomné
mu�e, si vzápìtí od strá�níkù pøevzala pøivolaná
Policie ÈR k dal�ímu �etøení. Policisté pak po�á-
dali strá�níky, aby se spolu s napadenými je�tì vy-
dali do blízkého baru, kde se údajnì mìli vyskyto-
vat dal�í útoèníci � pøesnìji útoènice, které prý
mu�e napadaly, kopaly a mlátily de�tníkem. Po�-
kození mu�i tam vskutku poznali tøi �eny, které se
spolu se svými krajany incidentu úèastnily. Strá�-
níkùm se venku podaøilo nalézt i k akci pou�itý
de�tník. De�tník a tøi útoènice strá�níci pøedali na
místní oddìlení k dal�ímu opatøení�

V�ímavý obèan zalarmoval strá�níky z Pra-
hy 3, a� urychlenì pøijedou do Vinohradské
ulice. �Vidìl jsem, jak se nìkdo vloupal do za-
parkovaného vozidla,� informoval. Strá�níci
okam�itì pøijeli na místo a obèan jim sdìlil, �e
vidìl mladíka, který se za pomoci provázku
vloupal do modré Felicie a teï se ukrývá na
zadním sedadle vedlej�ího automobilu. Strá�-
níci pachatele omezili na osobní svobodì.
Poblí� otevøeného vozidla nalezli batoh s vel-
mi zajímavým obsahem: byly v nìm provázky,
�roubováky a odlamovací nù��

Na základì oznámení o mu�i, který demoluje
autobusovou zastávku, pøijeli strá�níci z Prahy 9
do Prosecké ulice, aby výtr�níkovi zabránili v jeho
jednání. Zmo�ený podnapilý mladík sedìl v za-
stávce na lavièce a hlavou rozbíjel sklenìnou vý-
plò za sebou. Boèní výplnì u� byly rozbité. Po vý-
zvì k prokázání toto�nosti zaèal zdravit
nata�enou pravicí a slovy �Sieg Heil!� Na policejní
slu�ebnì se zjistilo, �e mu je dvacet let�

Pìt minut pøed pùlnocí si pov�imli strá�níci
z Prahy 13 na koneèné metra Zlièín dvou dívek,
které právì vystoupily z vlaku a s nedùvìrou se
rozhlí�ely okolo. Zdály se pøíli� mladé na tak
pozdní pobyt v tomto místì a �estý smysl
strá�cùm zákona radil polo�it jim pár zvída-
vých otázek. Dívky se pøiznaly, �e ve �kole ob-
dr�ely pár �patných známek a proto se rozhodly
utéct z domova. Po jedenáctiletých cestovatel-
kách z Neratovic mezitím u� bylo vyhlá�eno ce-
lostátní pátrání�

V pùl druhé ráno se strá�níci z Prahy 4 nená-
padnì pøiblí�ili k mu�i, který natahoval ruku skrz
møí� novinového stánku a pøes rozbitou výlohu
vyndával cigarety, èasopisy a pohlednice. Zbo�í
hbitì ukládal pod mikinu a do kapes. Strá�níkùm
se kupodivu netajil tím, �e je celostátnì hledanou
osobou. Na otázku, co tu dìlá, s ledovým klidem
pøiznal: �Vybírám trafiku.� Patrnì u� poèítal s tím,
�e jednou �spadne klec�. Bylo mu patnáct let�
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Mìstská knihovna slaví
111. narozeniny, jak dlouho
stojíte v jejím èele Vy?

Dá se øíct, �e skoro pìtinu její
existence, letos to bude 24 let.
Ale pracuji zde vlastnì celý �ivot.

Vnímáte nìjak konkurenci
Národní knihovny, která síd-
lí o pár krokù vedle, na stej-
ném námìstí?

Nezdá se mi, �e si konkuruje-
me. Sice to není tak, �e bychom si
nìjak zámìrnì vymezovali terito-
ria, ale ono to nakonec vykrysta-
lizovalo docela pøirozenì: do Ná-
rodní knihovny smìjí lidé a� od
osmnácti let � a na�e ètenáøská
skladba je pak taková, �e tu vý-
raznì pøeva�ují mladí ètenáøi. Na-
pøíklad v Ústøední knihovnì jsou
tøi ètvrtiny registrovaných ètená-
øù ve vìku pod tøicet let.

Co byste hodnotila jako
nejvýraznìj�í posun za tu
dobu, co se s Mìstskou kni-
hovnou znáte?

Tak pøedev�ím mì tì�í, �e je to
právì na�e instituce, která se stala
takovou vlajkovou lodí v moderni-
zaci a automatizaci knihoven. U�
máme deset z na�ich poboèek pøi-
pojeno na ná� plnì automatizova-
ný systém a daøí se nám jít stále
dál. Mì osobnì pøitom dost pøí-

jemnì pøekvapilo, jak snadno si
na�i ètenáøi zvykli na tu novou
techniku � �e jim tøeba knihy po-
máhá vyhledat poèítaè. Mo�ná
hodnì pomohlo, �e jsme ten vy-
hledávací systém pojmenovali
Koniá��

Nemá ta plná automatiza-
ce pro ètenáøe i urèité nepøí-
jemné dùsledky? Co se týèe
pokut napøíklad?

Ano, to jistì. Ètenáøi se v�dyc-
ky pokou�eli smlouvat, ale to
s poèítaèem pøíli� nejde. Ten
vám rovnou zablokuje legitimaci
a dokud nezaplatíte, s pùjèová-
ním je konec. Filozofie na�í kni-
hovny je �bohu�el� taková, �e
jsme v sankcích najeli na tvrdý
re�im a nevyhýbáme se ani soud-
nímu vymáhání knih, kompaktù
nebo pokut.

A je to potøeba? Kolik ta-
kových høí�níkù se mezi ná-
v�tìvníky knihovny najde?

Pøesné èíslo teï nemám, ale
odhadem: z tìch dvou set tisíc
ètenáøù, kteøí jsou v knihovnì za-
psáni, jich dáváme k soudu tak
patnáct set. 

Tak�e va�ím heslem je
pøísnost spojená s moderni-
zací?

Asi tak. Já myslím, �e v dne�ní
dobì je nejdùle�itìj�í zmìna.
A my jsme na tu zmìnu pøistoupi-
li, øekli jsme si, �e se musíme cí-
lenì mìnit � a to nejen co se týèe
technického vybavení knihovny.

Mìníte tedy své knihovní-
ky, nebo i své ètenáøe?

Zdá se mi, �e ty i ty. Rekon-
strukce knihovny se pøíznivì po-
depsala do knihovnických du�í,
docela zdravì nám to zvedlo se-
bevìdomí. A je myslím cítit, �e
i ètenáøi sem pøicházejí radìji
ne� døív, �e jsme tu pro nì vy-
tvoøili lákavé prostøedí. To byl

ostatnì v�dycky mùj cíl, aby kni-
hovna nebyla jen budovou, do
které si lidé chodí pro kní�ky, ale
aby se tu v�ichni dobøe cítili
a tøeba i rádi setkávali. A musím
s radostí øíct, �e nìco takového
se opravdu dìje: Idiom, ten vel-
ký sloup z knih v na�í vstupní
hale, se u� pro mnohé stal mís-
tem, kde si domlouvají sraz. (q)

Tøi jednièky v Mìstské knihovnì
U� od roku 1891 mají Pra�ané pro své ètenáøské choutky

k dispozici Mìstskou knihovnu. Za tu dobu se promìnila a�
neuvìøitelnì a jejích 111 let je tak pøíle�itost nejen pro osla-
vu, ale i pro bilancování. Polo�ili jsme proto nìkolik otázek
dlouholeté øeditelce knihovny Annì Bimkové.

Z hladu kradl �iletky

Umìlce nevyru�í�

Bojovaly parapletem

Lupiè se krèil na sedadle

Bu�il hlavou do skla

Utekly a� z Neratovic

Kradl upøímnì

V Praze je evidováno témìø 800 tisíc automobilù

Foto: Archiv MHMP



Pøesto�e ji� od dobytí Prahy v záøí 1448 byla
mocenská pøevaha Jiøího z Podìbrad a jeho kali�-
nických stoupencù v zemi zcela jednoznaèná, pl-
ného politického potvrzení se jí dostalo teprve na
zemském snìmu, který se konal ve Staromìstské
radnici dne 27. dubna 1452. Vùdce spojených vý-
chodoèeských krajských �landfrýdù� (spolkù �lech-
ty a mìst k hájení øádu a poøádku) a �správce a øe-
ditel mìst pra�ských� zde byl hlasy kali�níkù
i katolíkù zvolen obecnì uznaným zemským
správcem. V jeho jedenáctièlenné správcovské
radì, která byla de facto zemskou vládou, zastu-
poval Pra�any staromìstský purkmistr Vanìk Va-
leèovský z Knì�mosta. Jiøí zùstal zemským správ-
cem i za krátké vlády krále Ladislava Pohrobka
(1453-1457) a volba z roku 1452 byla pro nìho
rozhodujícím krokem také k budoucímu získání
èeského královského trùnu (1458).

Pøed 525 lety, 18. dubna 1477, potvrdil èeský král
Vladislav II. Jagellonský Starému Mìstu pra�skému
právo u�ívat mìstský znak v polep�ené podobì,

kterou Staromìstským
udìlil ji� 9. èervna
1475 øímský císaø
Fridrich III. odmìnou
za poskytnutou vojen-
skou pomoc. Teprve
královskou �nostrifika-
cí� nabylo polep�ení
právní platnost v èes-
kém státì a Staro-
mìst�tí si na radnièní
budovu, na své vojen-
ské korouhve, �títy
i na mìstskou peèe�
nadále kladli znak ni-
koli v pùvodní podobì

z poloviny 14. stol., nýbr� tak, �e prvotní støíbrná
barva hradby a vì�í byla nahrazena heraldicky
cennìj�í zlatou (støíbrné zùstalo pouze cimbuøí
hradby) a na �tít byl posazen kolèí helm s pøikryva-
dly, na nìm� dva èe�tí korunovaní støíbrní lvi pøidr-
�ovali císaøskou korunu. V této podobì staromìst-
ský znak trval a� do dal�ího polep�ení v roce 1649. 

Pøed pìta�edesáti lety, dne 5. dubna 1937, rezig-
noval na svùj úøad první primátor meziváleèné Vel-
ké Prahy JUDr. Karel Baxa. Jako prvorozený syn
z dvanácti dìtí øídícího uèitele se narodil 24. èervna
1863 v Sedlèanech. Byl synovcem Karla Havlíèka
Borovského. Kariéru právníka a politika zahájil
v Táboøe a v Chebu, r. 1891 si zalo�il vlastní ad-
vokátní kanceláø v Praze. Do povìdomí veøejnosti
vstoupil jako obhájce Omladináøù ve známém pro-
cesu roku 1894. Ji� roku 1895 byl zvolen za po-
slance zemského snìmu a byl jím trvale a� do
roku 1913. Od roku 1901 do roku 1918 byl sou-
èasnì i èlenem poslanecké snìmovny øí�ské rady
ve Vídni. Od roku 1911 se stal èlenem èeské stra-
ny národnì socialistické. 

V prvních obecních volbách konaných po vzniku
ÈSR byl Karel Baxa zvolen do sboru obecních star-
�ích a jeho rozhodnutím se 30. èervna 1919 stal sta-
rostou Prahy. Aktivnì se podílel na pøípravách záko-
nù o vytvoøení Velké Prahy. V záøí 1923 byl zvolen
vrchním starostou Velké Prahy a v této funkci zaèal
u�ívat titulu pri-
mátor hlavního
mìsta Prahy,
který byl pøevzat
z titulatury staro-
mìstských pri-
masù-primátorù
ze 16. století. 

Vedle staro-
stenské a pri-
mátorské funk-
ce byl Karel
Baxa od r. 1921
také pøedsedou
Ústavního sou-
du ÈSR a o dva
roky pozdìji se
stal té� pøedsedou správní rady Èeské banky. Ka-
rel Baxa zemøel v soukromí ji� 5. ledna 1938. Vel-
komìsto Praha, na jeho� utváøení mìl nesmaza-
telný podíl, se právì v té dobì tìsnì pøiblí�ilo
hranici 1 milionu obyvatel. (vl)
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Název Vest pocket revue i podti-
tul Tu- i cizozemské radovánky
o 19 obrazech napovídaly, �e mìlo
jít o hravé a �ertovné pøedstavení
bli��í kabaretu ne�li klasickému
divadlu, o podívanou s pøídechem
recese, od ní� ani autoøi a poøada-
telé, ani diváci neoèekávali více
ne�li inteligentní a vtipnou zábavu,
vyjadøující kulturní názor tehdej�í
studentské generace. Pøesto dvì re-
prízy, provedené ji� 29. a 30. dub-
na 1927 pod hlavièkou divadla
Dada známého avantgardního re�i-
séra Jiøího Frejky, a vzápìtí dal�í
a dal�í reprízy, hrané ji� trvale
v rámci divadelní licence Osvobo-
zeného divadla, které bylo divadel-
ní sekcí umìleckého sdru�ení
Devìtsil v èele s re�isérem Jindøi-
chem Honzlem, ukázaly, �e toto
pøedstavení se stalo událostí pra�-
ského divadelního �ivota a mezní-
kem v kulturní historii metropole.
Zásluhu na tom nemìl jen jedno-
duchý groteskní pøíbìh fotografa
Bla�eje Josseka, který pronásledu-
je po celém svìtì spisovatele Kvi-
da Mariu de la Cameru van Obscu-
ru, proslulého svým mimoøádným
klidem, aby získal jeho fotografii
do své galerie slavných rozhnìva-
ných mu�ù. Více zapùsobila pestrá
jiskøivost a exotiènost výstupù,
scének, skeèù, písnièek a taneèních
èísel, které pøená�ely diváka z Pra-
hy do Paøí�e, New Yorku, Lhasy,
na palubu zaoceánského parníku,
do ko�e balonu, k Velké èínské zdi

i ke Køovákùm na pou�� Kalahari.
Odpovídala estetickému názoru
a pocitu tehdej�í pøechodné doby
mezi poetismem a surrealismem,
který s obdivuhodnou pùvodností
a plnokrevností vystihli autoøi re-

vue Petr Dolan a J. W. Rich, vlast-
ními jmény Jiøí Voskovec a Jan
Werich. Sami jej také nejplnìji vy-
jádøili pøímo na scénì, kde ztìles-
nili klaunskou dvojici Jossekových
pomocníkù Publia Ruky a Sem-
promia Housky. Jejich smìs komi-
ky nìmého filmu, cirkusových
klaunù, francouzského �ansonu
a music hallu, italské renesanèní
komedie dell´arte a pantomimy
byla stejného rodu, jakou nachází-

me v tehdej�í poezii Nezvalovì,
Seifertovì nebo Bieblovì, v kolá-
�ích Teigových èi Hofmeistero-
vých, v hudbì E. F. Buriana èi mla-
dého Jaroslava Je�ka, jeho�
umìlecká cesta se ostatnì zakrátko
natrvalo spojila s V + W. 

Úspì�ní protagonisté �vestpoc-
ketky�, která se hrála tøikrát týdnì
po celý rok, napsali a nastudovali
v roce 1928 Smoking revui a poté
dal�í pøedstavení. Pod re�ijní pa-

tronací Jindøicha Honzla a s hmot-
nou podporou podnikatele Josefa
Há�i pøe�li z nevyhovujících pro-
stor Umìlecké besedy do divadla
Adrie na Václavském námìstí, kde
vystøídali odcházející soubor Vlas-
ty Buriana. �patný technický stav
této scény (pro selhávající vytápì-
ní ji soubor nazýval �ledárna�) pøi-
mìl v�ak J. Há�u vyhledat ji�
v roce 1929 pro Osvobozené diva-
dlo opìt nové útoèi�tì. Byl jím vel-

ký moderní divadelní sál v ob-
chodním paláci U Novákù ve Vo-
dièkovì ulici s hledi�tìm pro tisíc
divákù. Zde V + W pùsobili, s krát-
kou pøestávkou v roce 1935, a� do
ukonèení èinnosti Osvobozeného
divadla po Mnichovské dohodì na
podzim 1938. Po nìkolika revuích
se zde hrála divadelní pøedstavení,
kde osobitá komika obou protago-
nistù postupnì dostávala stále vá�-
nìj�í spoleèenský podtext (Caesar,
Osel a stín, Kat a blázen, Balada
z hadrù, Tì�ká Barbora, Pìst na
oko). Osvobozené divadlo se stalo
hlavní divadelní tribunou levicové
antifa�istické avantgardy a svou
popularitou i náv�tìvností se více
ne� vyrovnalo �kamenným� diva-
dlùm (Národnímu, Mìstskému na
Vinohradech) i nejproslulej�ím
pra�ským zábavním scénám (jako
bylo divadlo Vlasty Buriana nebo
Nové divadlo Oldøicha Nového).
V umìleckém novátorství s ním,
by� v jiných �ánrech, sledovalo
stejnou cestu pøedev�ím divadlo D,
zalo�ené na podzim 1933 Emilem
Franti�kem Burianem, a nìkterými
inscenacemi J. Frejky té� èinoherní
soubor Národního divadla. 

Spolu s právì jmenovanými di-
vadly i s øadou dal�ích scén tvoøilo
Osvobozené divadlo Voskovce
a Wericha stì�ejní souèást nesmír-
nì �irokého, umìlecky progresiv-
ního a inspirativního kulturního
spektra meziváleèné Prahy. Jeho
jistou obdobu nalézáme pouze
v jedineèné kulturní atmosféøe �e-
desátých let 20. století. Teprve bu-
doucnost uká�e, nakolik se obìma
hvìzdným obdobím vyrovná na�e
(pra�ská) kulturní pøítomnost.

Václav Ledvinka

Revue vyta�ená z kapsièky od vesty

Samozøejmì se to nepove-
de v�dy. Ale jeden z na�ich
ètenáøù byl po mnoha poku-
sech pøece jen úspì�ný.

V novodobých mapách bývají
vyznaèena místa dobrého rozhle-
du. Jedním z nich na území Prahy
by mohla být stará vì� na vrchol-
ku Ládví na severním okraji Ko-
bylis, tedy v Praze 8. Vì� slou�ila
jako signalizaèní: kdy� v Kobylis-
ké støelnici probíhala cvièná støel-
ba vojákù, signalizovali z vì�e
nebezpeèí vstupu do okolního
území. Po zru�ení støelnice pøe�la
vì� do majetku Zemìmìøièského
úøadu a ministerstvo vnitra ji vyu-
�ívá pro telekomunikaèní zaøízení,
tak�e je veøejnosti nepøístupná. Je
to �koda � byl by z ní velmi pìkný
rozhled na v�echny strany.

Nicménì asi l km východnì od
vì�e je hvìzdárna v Ïáblicích a ve
vzdálenosti jen nìkolika metrù od
ní je skalnatý pahorek, ze kterého
je nádherný rozhled témìø od zá-
padu pøes sever a� k východu.

V popøedí pøed námi se rozkládá
pøívìtivá støedoèeská krajina, po-
zvolnì se sva�ující k Labi. Pøímo
v severním smìru se nad ní zvedá
Mìlník. Ponìkud západnìji je vel-

mi èasto vidìt na�e národní hora
Øíp, dále vzdálenìj�í Èeské støe-
dohoøí, ve kterém vyniká ku�elo-
vitým tvarem nejvy��í hora Mile-
�ovka (837 m). Za velmi dobré

viditelnosti jsou zøetelné i vzdále-
nìj�í vrcholky Kru�nohoøí. Za ob-
zvlá�� vynikajících podmínek (to
se vydaøí opravdu jenom jednou
za èas) je vidìt v témìø západním

smìru asi 110 km vzdálený Klíno-
vec o vý�ce 1244 m � nejvy��í vr-
chol Kru�ných hor. Charakterizuje
jej hranol asi 80 m vysoké pøeno-
sové vì�e, která se na obloukovém

horizontu jeví jako svislá èárka.
Pøi velmi soustøedìném pohledu
se dá u její paty rozeznat i obrys
starého horského hotelu s pùvodní
rozhlednou.

V severovýchodním sektoru se
výraznì projevuje Bezdìz. Pøi
dosti dobré viditelnosti poznáme
Je�tìd a nìkdy mù�eme spatøit
i Snì�ku, vzdálenou asi 108 km.
Dlouho do jara se odli�uje od tma-
vého podhùøí svojí bìlobou.

Daleký rozhled je dosud z pahor-
ku mo�ný, aèkoliv rùzná stromoví
a køoviny v bezprostøedním okolí
zaèínají vyhlídku omezovat. Po-
hled do ji�ních smìrù mo�ný není.

Pìkné by bylo zpøístupnit � kro-
mì zmínìné staré vì�e na vrchol-
ku Ládví � také novou sto�árovou
vì� v blízkém vodárenského areá-
lu. Ta znaènì pøevy�uje okolní
vzrostlý les, tak�e by z ní byl jedi-
neèný kruhový rozhled. Stálo by
za to dívat se z Prahy na vzdálená
pohoøí Kru�ných hor, Jizerských
hor a Krkono�.

Ing. arch. Kamil Fialka

Pøijmìte mùj upøímný a veliký dík za krás-
nou publikaci Nové mìsto pra�ské. Je to popr-
vé, co jsem nìco vyhrála. Pokraèuji dál v lu�-
tìní, nyní s velikým potì�ením, i kdy� jsem si
svùj kousek �tìstí u� vyèerpala. Stanislava
Plitzová, Praha 5 � K va�emu èlánku o �ivot-
ním prostøedí v Praze � vèera jsem byla v par-
ku u Kavèích hor. Pobíhalo tam dvanáct psù,
kteøí nemìli ko�ík, nato� vodítko, a neustále
obtì�ovali dìti i dospìlé. Prosím, vyvìste vy-
hlá�ky v tìchto parcích, jinak dìti nemají �an-
ci se probìhnout. Dìkuji. Va�e ètenáøka Hra-
bovská, Praha 7 � Listy si v�dy do posledního
písmene pøeètu � bude mi 80 let, v�e zajímavé

a od vás pìkný dárek nám, Pra�anùm. Srdeè-
nì Vás pozdravuji, pøeji Vám v�em stálé
a pevné zdraví a mnoho úspìchù v práci. Mi-
roslava Helczlová, Praha 8 � �Listy� ète u nás
celá rodina, jsme za nì rádi, potì�í, pouèí i po-
baví a hlavnì se dovídáme stále nìco nového
o té na�í Praze. Díky! Bo�ena Lienaldová,
Praha 10 � Ji� podruhé k nám dorazily �Lis-
ty�, obsah je zajímavý, velmi èasto jsou uve-
øejnìny zprávy, které èteme poprvé, a to nejen
ze souèasnosti, ale i z minulosti. Dík za nì.
Eva Pi�vejcová, Praha 10 � Doufám, �e vá�
mìsíèník bude pravidelnì docházet i k nám do
Hloubìtína, nebo� si z nich vystøihuji èlánky

o historii Prahy. Jiøí Mentlík, Praha 9 � I kdy�
jsem roèník 1935, od prvních roèníkù bìhù
Prahou �pro celou rodinu� se stále zúèastòuji.
Té� bìhù Terryho Foxe. Mnoho zdaru tìmto
akcím, nebo� mnoho mladých lidí, a� z recese
nebo jiných dùvodù, je na tìchto akcích vidìt
stále více. Eva Øeháková, Praha 6 � Pøizná-
vám, �e v�dy èekám na èíslo �Listù�. Je dob-
øe, �e nezapomínáte ani na historii Prahy. Sku-
teènì za obsah �Listù� dìkuji. Bohu�el,
mìsíèník je�tì do na�í ulice Zengrova v Dej-
vicích nikdy nebyl doruèován (snad by to �lo
napravit). Pùjèuji si jej od známých z ulice Ju-
goslávských partyzánù. Jiøí Lázna, Praha 6 �

Jednou vìtou z nìkolika desítek va�ich dopisù

Jiøí z Podìbrad zemským správcem

Polep�ení znaku Starého Mìsta pra�ského 

První primátor Velké Prahy

Je tomu ji� sedmdesát pìt let. V úterý 19. dubna 1927 se
v divadelním sále Umìlecké besedy, vlastnì pouhé dvora-
nì bez jevi�tní techniky a osvìtlení, konalo soukromé stu-
dentské pøedstavení Spolku bývalých �ákù èeskosloven-
ských oddìlení na francouzských lyceích. 

Pohled na budovu Umìlecké besedy v Besední ulici kolem roku 1930

Z Prahy mù�ete vidìt Klínovec. Nevìøíte?

Foto: Archiv MHMP

Ïáblická hvìzdárna � tip na jarní výlet Foto: Ing. arch. Kamil Fialka



Jak hodnotíte souèasnou dopravní situaci
v Praze? V pøípadì výstavby severozápadního
okruhu jste spí�e pro variantu Pra�ský okruh,
tedy J, nebo pro variantu Dlouhý obchvat � Ss?

V Praze bydlím skoro dva
roky. Líbí se mi zde. Jednou
z mála vad na kráse je do-
pravní situace ve mìstì. S vý-
stavbou okruhu nelze otálet.
Na �ádné experimenty není
èas. Je pravda, �e neznám
v�echny detaily, Pra�ský
okruh je v�ak podle mých in-

formací pro mìsto prospì�nìj�í, ne� by tomu bylo
v pøípadì jiné varianty.

Uvìdomuji si, �e doprava
v Praze není dobrá. Na dru-
hou stranu mne to pøíli� nepá-
lí, sna�ím se být ve mìstì co
nejménì. Nehledì na to, �e
auto ani nevlastním. Dopravní
okruh by ale situaci urèitì
èásteènì pomohl.

Doprava v Praze 6, která se
Suchdolem sousedí, není
zrovna nejlep�í. Zlep�ení by
bezpochyby prospìlo. Osobnì
se pøikláním k variantì Pra�-
ský okruh. Trasu, která by ved-
la dál od mìsta, by podle mne
automobily nevyu�ívaly.

Praha by mìla mít jak do-
statek parkovacích ploch, tak
i dopravní komunikace, které
nebudou neustale ucpané.
Myslím si, �e dopravní okruhy
provozu na ru�ných ulicích
bezpochyby pomohou. Vari-
anta Pra�ský okruh bude
vhodnìj�í.

Hustota dopravy ve mìstì
je oproti situaci pøed deseti
lety neporovnatelná. Jednou
z cest, jak v�e øe�it, jsou také
okruhy. Spí�e bych se pøiklá-
nìl k takové variantì okruhu,
která je detailnì rozpracova-
ná, a bude mo�no ji postavit
co nejdøíve.

Zdá se mi, �e poèet aut na
pra�ských ulicích neustále
roste. Dopravní zácpy jsou
na denním poøádku. Pøesto-
�e ji� ve mìstì nepobývám
tak èasto jako døíve, souhla-
sím s názorem, �e by se mìl
dal�í dopravní okruh vybudo-
vat. Na otázku, v jaké trase

by mìl vést, nedovedu odpovìdìt.

ANKETA
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Z úspì�ných øe�itelù køí�ovky oti�tìné v bøeznovém èísle byli vylosováni L. Hroníková, Praha 4, Z. Menzl, Praha 4, S. Malinová,
Praha 8, M. Vrti�ková, Praha 10, H. Èerná, Praha 3, M. Fialová, Praha 9, J. �ír, Praha 2, J. Havel, Praha 5, M. Novotná Praha 7
a B. Boháèková, Praha 6 � v�ichni obdr�eli upomínkové dárky od poøadatelù Pra�ského maratonu. Tajenky této køí�ovky oèeká-
váme na adresách redakce (po�tovní i e-mailové) nejpozdìji do úterý 30. dubna.

Katarína Králová, 28 let, Praha 4

Lenka Luká�ková, 28 let, Suchdol

Josef Vohnout, 22 let, Praha 14

Jiøí Vopat, 46 let, Praha 10

Svìtlu�e Poláková, 56 let, Praha 4

Josef Landergott, 24 let, Praha 1

Nedostáváte Listy?
Volejte zdarma horkou linku!

Se zájmem jsem si pøeèetl
únorové èíslo Listù s úvahami
o bytové politice, pra�ských pa-
nelácích, bytovém trhu a dal-
�ích zajímavostech � bohu�el
vìt�inou z hlediska bytového
fondu ve vlastnictví mìsta. Ob-
èany (a volièi) je ov�em i veliké
mno�ství lidí, bydlících v dru�-
stevních domech. Na ty se za-
tím nedostalo, i kdy� i oni mají
své velké problémy: zaplatili si
v minulosti èlenské podíly a po-
dle zpráv v tisku oèekávali, �e
jejich dru�stva obdr�í pozemky,
na nich� dávno stojí jejich
domy, bezplatnì do vlastnictví.
Ostatní mìsta tento problém
uznala a pøevádìjí pozemky
pod dru�stevními domy dru�-
stvùm buï jen za symbolickou
cenu (vìt�ina mìst, kde politici
mají zájem na svém budoucím
zvolení), nebo alespoò za cenu
velmi zvýhodnìnou (Brno za
100 Kè/m2). Zabývala se mìst-
ská rada a zastupitelstvo mìsta
tímto problémem? Jaký je vý-
hled øe�ení a jaké je jeho odù-
vodnìní?

dr. J. �traus, Praha 3

�Z cizího konì vprostøed
moøe dolù!�

V døívìj�ích dobách toto poøe-
kadlo platívalo. A byla to v�eo-
becnì uznávaná norma chování �

na stranì vlastníka bylo právo
a u�ivatel to respektoval. Dnes,
zdá se, to nemá vlastník tak jed-
noduché. Ani vlastník tak vý-
znamný, jakým bezesporu obec
hl. m. Praha je. Velkou èást jeho
majetku u�ívají tisíce soukro-
mých osob zcela neoprávnìnì.
A kdy� se Magistrát hl. m. Prahy
sna�í tuto situaci napravit, nará�í
na pobouøené reakce ze strany ob-
èanù, kteøí mìli, mnohdy i desítky
let, mo�nost vyøe�it situaci ve
svùj prospìch ji� døíve. Jedná se
zde o dru�stevní domy, které byly
vystavìny na státních pozemcích.
Stát svým zákonem 172/91 Sb.

rozhodl, které pozemky pøejdou
ze státního vlastnictví do vlastnic-
tví obce, a mezi nì se zaøadily
i mnohé z pozemkù, na kterých
byly dru�stevní domy vystavìny.
Na území hl. m. Prahy tyto po-
zemky nyní nabízí Magistrát
hl. m. Prahy k odkupu vlastníkùm
staveb. Jejich reakce je opravdu
rùzná. Pokusíme se dnes odpovì-
dìt na nìkolik dotazù a k dal�ím
se v pøí�tích èíslech vrátíme:

Proè nìkteré z pozemkù do-
stanou dru�stva zdarma od stá-
tu a jiné si musí koupit od obce?

Odpovìï je jednoduchá � tam,
kde byla v minulosti dru�stva dba-
lá svých povinností a dala si vèas,
tedy bìhem výstavby nebo pøi ko-
laudaci svých domù, zøídit od stá-
tu právo hospodaøení k pozemku
a toto zapsat do katastru nemovi-
tostí, jsou dnes bez starosti. Právo
hospodaøení se jim bezplatnì
mìní na vlastnictví. Tvrzení, �e ke
zøízení práva hospodaøení nedo�lo
vinou neèinnosti národních výbo-
rù, je neopodstatnìná a úèelová.
Jednoznaènì zde mìla být spolu-
práce obou stran, nelze pau�álnì
svést vinu na orgán státu a dnes za
to chtít �trestat� zcela jiný subjekt

� obec. Tam, kde dru�stvo svou
povinnost nesplnilo, pøechází
vlastnictví pozemku na jiné sub-
jekty, mezi jiným i na obec.
A obec opravdu není v takové si-
tuaci, aby svùj majetek mohla roz-
dávat. Nakládá s ním podle roz-
hodnutí Zastupitelstva HMP,
v tomto pøípadì podle usnesení
è. 17/5 ze dne 25. 4. 1996.

Proè jsou pozemky prodává-
ny za cenu uvedenou v cenové
mapì?

Je to jednoznaèné, objektivní
a transparentní stanovení ceny. Po-

zemky jsou rozprodávány tøeba
i více ne� stovce spoluvlastníkù
nìkolika domù � ka�dý má mo�-
nost do cenové mapy nahlédnout,
nikdo nemusí mít obavu, �e souse-
dovi bylo nadr�ováno a pátrat, ja-
kou cenu si vyjednal. Obec zde ne-
uplatòuje tr�ní principy. Musíme
v�ak odmítnout názor, �e po�adu-
jeme �za pøevod pozemkù pod-
statnì vy��í èástky, ne� stanovuje
zákon�. �ádný zákon, který by
stanovil, jakou prodejní cenu smí
prodávající po�adovat, neexistuje.

Proè v místì se stejnou cenou
za m2 platí lidé rùznì?

Cena zastavìné plochy se roz-
poèítává mezi v�echny spolu-
vlastníky domù v pomìru jejich
spoluvlastnictví. Tuto hodnotu
vypoèetlo dru�stvo, uvedlo ve
smlouvì pøi pøevodu bytu do
vlastnictví jako podíl na spoleè-
ných èástech domù a je to také
hodnota, kterou je velikost spo-
luvlastnictví zapsána na katastru
nemovitostí. Je závislá na nìkoli-
ka faktorech � velikost bytu, ve-
likost pùdorysu celého objektu,
poèet podla�í. Pro úzké a vysoké
�vì�áky� potom vychází zákoni-
tì ni��í èástka za podíl na cenì
pozemku ne� pro vlastníky bytù
v nízkých plochých stavbách.

Ing. Václav Pátek,
øeditel odboru 

obchodních aktivit MHMP

Akce a reakce


